


سازمان امور عشایر ایران
اداره کل عشایر استان کرمانشاه



3 اقتصادی

آخوندی خبر داد

احداث ۴ هزار کیلومتر آزادراه
 تا پایان برنامه ششم

 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه تا سال ۱۴۰۴ باید ۱۰ هزار کیلومتر آزادراه ساخته 
شود گفت: سهم برنامه ششم ۴ هزار کیلومتر است که این مهم تا ۴ سال آینده محقق 

خواهد شد. 
عباس آخوندی در مراسم امضای قرارداد احداث ۴۳۹ کیلومتر آزادراه با مشارکت بخش 
خصوصی با بیان اینکه اصل کار ما این است که کار را پی شبببیم تا گوشه ای از کار 
ایران را حل کنیم، گفت: معتقدم آبادانی ایران با یک دست صورت نمی گیرد و همه 
باید به هم اعتماد کنند. هم مجلس به دولت اعتماد داشته باشد و هم بخش خصوصی 

به دولت اعتماد کند.
وی با بیان اینکه وقتی صحبت از احداث سه هزار و ۵۰۰ کیلومتر آزادراه یعنی معال 
۱.۵ برابر آزادراه های موجود می شود، به این معناست که امید ملی و اعتماد صورت 
گرفته است، افزود: سال ۹۲ که به وزارت راه و شهرسازی آمدم ۷۰ درصد آزادراه ها را 
دولت و ۳۰ درصد را بخش خصوصی می ساخت. یعنی عملًا بخش عمده ای از ساخت 
و ساز در دست دولت بود ولی در حال حاضر این نسبت برعکس شده و ۳۰ درصد از 
قرارداد ساخت آزادراه در دست دولت است که به این معنی است که دولت توانسته 

اعتماد بخش خصوصی را جلب کند. 
آخوندی با بیان اینکه در تلاشیم هزینه سرمایه بخش خصوصی در آزادراه ها از محل 
دریافت عوارض مستهلک شود، گفت: عوارض تهران - پردیس در سالی که افتتاح شد، 
۲۷۰۰ تومان برآورد شد ولی هزار و پانصد تومان از مردم اخذ می کردند که به معنای 
حاتم بخشی از جیب بخش خصوصی است و من این موضوع را نمی پذیرم و بخش 
خصوصی باید سرمایه خود را مستهلک کند تا مطمئن شود که می تواند به سرمایه 

گذاری خود در کشور ادامه دهد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: تا سال ۱۴۰۴ باید طول آزادراه ها به ۱۰ هزار کیلومتر 
برسد که ۴ هزار کیلومتر آن تا پایان برنامه ششم و ۶ هزار کیلومتر در طول برنامه هفتم 
توسعه اجرایی خواهد شد تا بدین لحظه توانسته ایم کل سقف مورد نظر در برنامه ششم 

را پر کنیم و در پایان برنامه ششم تعهد مورد نظر را استیفاء خواهیم کرد.
وی درخصوص نحوه تأمین مالی بخش خصوصی برای این آزادراه ها گفت: در حال 
تلاش هستم تا نحوه تأمین مالی از بانک را برای سرمایه گذاران در آزادراه تأمین کنم. چرا 
که هیچ کس ۷۰۰ میلیون پول نقد در جیب خود ندارد و همچنین تضمین این ارقام از 
محل دارایی های شخصی سرمایه گذاران امکانپذیر نیست. به همین دلیل باید به سمت 

تضمین تسهیلات بانکی از محل خرید خدمت در آینده باشیم.
آخوندی تصریح کرد: در شورای پول و اعتبار تضمین بیش از ۱۵ درصد را برطرف کرده 
و امکان انجام آن را به تصویب رساندیم چون ماهیت سرمایه گذاری در این پروژه ها با 

ماهیت سایر فعالیت های اقتصادی متفاوت است.

رئیس سازمان دامپزشکی اعلام کرد

واردات ۶۶ هزار تن تخم مرغ
رئیس سازمان دامپزشکی کشور از صدور مجوز برای واردات ۶۶ هزار تن تخم مرغ در 
ماه های گذشته خبر داد و گفت: برای واردات تخم مرغ از چین مجوزی صادر نکرده ایم. 

اوکراین نیز باید الزامات بهداشتی ایران را برای دریافت مجوز رعایت کند.
علیرضا رفیعی پور در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: از زمانی که مجوز واردات تخم مرغ 
صادر شده تاکنون حدود ۶۶ هزار تومان از این محصول با مجوز بهداشتی سازمان 
دامپزشکی وارد شده است و هر کشوری که از بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان عاری 
باشد و مجوزهای قرنطینه ای و بهداشتی سازمان دامپزشکی ایران را رعایت کند می تواند 
بر اساس درخواست تاجران، برای واردات تخم مرغ به عنوان مبادی رسمی، قانونی و 

بهداشتی شناخته شود.
 وی افزود: تاکنون به کشورهایی از جمله ترکیه، مجارستان، ازبکستان، روسیه، قزاقستان 
و جمهوری آذربایجان مجوز برای صادرات تخم مرغ به ایران داده شده است و هندوستان 
و پاکستان نیز به جمع کشورهای صادرکننده تخم مرغ به ایران اضافه شده اند اما اوکراین 
باید بتواند مانند دیگر کشورها ضوابط قرنطینه و بهداشتی لازم را رعایت کند. رئیس 
سازمان دامپزشکی کشور ادامه داد: با توجه به قرار گرفتن در آستانه شب عید، مصرف 
تخم مرغ برای تولید انواع شیرینی و شکلات افزایش می یابد و مصرف این محصول در 
میان مردم نیز در فصل زمستان بیشتر می شود اما هیچ مشکلی برای تنظیم بازار و کنترل 

قیمت این محصول وجود ندارد، چرا که تخم مرغ به اندازه کافی در بازار موجود است. 
رفیعی پور در پاسخ به اینکه آیا تخم مرغ چینی هم در بازار وجود دارد؟ گفت: از چین 
هنوز درخواستی وجود نداشت و مجوزی برای آن نیز صادر نشده است. اما به نظر نمی 
رسد که واردات تخم مرغ از این کشور از نظر اقتصادی صرفه چندانی داشته باشد، چراکه 

باید طول مسیر و عمر ماندگاری محصول در نظر گرفته شود تا تاجران زیان نبینند. 
رئیس سازمان دامپزشکی کشور با بیان اینکه تا زمانی که ستاد تنظیم بازار اجازه دهد 
مجوز واردات تخم مرغ را برای کنترل قیمت و بازار این محصول صادر می کنیم، تصریح 
کرد: اگر کشوری که تاجر برای واردات تخم مرغ به سازمان دامپزشکی اعلام می کند 
عاری از بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان باشد و الزامات بهداشتی و قرنطینه ای مورد 
نظر سازمان دامپزشکی از طرف دامپزشکی کشور مبدأ مورد تایید قرار گیرد به راحتی 
مجوز واردات این محصول صادر می شود و با طی کردن مراحل قرنطینه ای، این محصول 

می تواند وارد شود.

مشاور خودرویی وزیر صنعت؛

ایران خودرو و سایپا به بخش خصوصی
 واگذار می شوند

 مشاور خودرویی وزیر صنعت با انتقاد از خصوصی سازی خودروسازان در دولت های 
قبل، برنامه دولت دوازدهم برای خصوصی سازی این دو شرکت را تشریح کرد. 

اصغر خسروشاهی، مشاور خودرویی وزیر صنعت طی گفتگویی با اشاره به این موضوع 
که سیاست و رویکرد وزارت صنعت،  حمایت از تولید داخلی است، گفت: صنعت خودرو، 

به عنوان یکی از صنایع بزرگ کشور است که باید توجه ویژه ای به آن شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر سالانه ۲ میلیون خودرو نیاز کشور است، گفت: طبیعتا 
چنین ظرفیتی در بازار داخلی، فرصت بسیار مناسبی برای نوسازی و توسعه صنعت 

خودرو کشور است که باید از این فرصت استفاده کرد.
خسروشاهی افزود: صحیح نیست که چنین بازار بزرگی صرفا در اختیار خارجی ها 

قرار گیرد.
مشاور خودرویی وزیر صنعت خاطر نشان کرد: نیاز بازار داخلی به خودرو و از طرف دیگر 
وجود ظرفیت مناسب تولید و وجود نیروهای متخصص فنی بومی زمینه را برای رشد و 
توسعه صنعت خودرو مهیا نموده است. وی گفت: من معتقدم باید به سمت تولید داخل 
حرکت کنیم ولی این به معنای آن نیست که رقابت وجود نداشته باشد. ما در داخل 
کشور می توانیم رقابت ایجاد کنیم تا تولیدکنندگان در رقابت با یکدیگر بهترین محصول 

را با قیمت و کیفیت مناسب به مردم ارائه کنند.
خسروشاهی حرکت به سمت خصوصی سازی واقعی را بهترین راه برای توسعه و 
نوسازی صنعت خودرو عنوان نمود و گفت: یکی از سیاست هایی که باید دنبال شود، 
خصوصی سازی شرکت های خودروسازی است که باعث ایجاد رقابت و مدیریت حرفه 

ای در صنعت خودرو خواهد شد.
وی با بیان اینکه دولت به شدت از سیاست های خصوصی سازی حمایت می کند 
تصریح کرد: این کار در صنعت خودروسازی عملیاتی است و خصوصی سازی شرکت 
های خودروسازی در برنامه دولت است ولی از نظر اجتماعی در جامعه بایستی آمادگی 

لازم وجود داشته باشد. 
خسروشاهی افزود: با توجه به جایگاه و وسعت صنعت خودرو در کشور، دولت صرفا 
تصمیم گیر نیست. نهادهای دیگری نیز تاثیرگذار هستند که باید همه دست به دست 

همدیگر دهند.
 وی با اشاره به اینکه ظاهرا سهم دولت در خودروسازان حدود ۲۰ درصد می باشد، 
خاطر نشان کرد: واقعیت امر این است که شرکت های خودروسازی همچنان دولتی 

هستند.
خسروشاهی با انتقاد از نحوه خصوصی سازی خودروسازان در دولت های قبلی گفت: 
سیاست های دولت های قبلی در خصوصی سازی خودروسازان اشتباه بوده است و 
خصوصی واقعی صورت نگرفته است. باید به بخش خصوصی واقعی واگذار شود که اهلیت 

آن را داشته باشند و تخصص شان در حوزه خودرو باشد.
وی افزود: متاسفانه در روند خصوصی سازی، شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو و 
سایپا اقدام به خرید سهام این دو شرکت نموده اند. لذا به نحوی اکثریت هیئت مدیره این 

دو شرکت در اختیار مدیران دولتی است. 

انداز  کرد: چشم  اعلام  بودجه  و  برنامه  رئیس سازمان 
اقتصادی سال آینده کشور امیدبخش است و بالغ بر ۱۲۶ 
هزار میلیارد تومان برای طرح های عمرانی با مشارکت 
صندوق توسعه ملی و بانک های بخش خصوصی در نظر 

گرفته ایم. 
محمد باقر نوبخت روز شنبه در حاشیه همایش دو روزه 
روسای پلیس راهور افزود: پرداخت حقوق و عیدی ها از۱۵ 
بهمن ماه آغازشد و ظرف روزهای آینده حقوق را کامل 

پرداخت می کنیم.
وی اضافه کرد: بیش از ۳۰هزار میلیارد تومان برای طرح 
های عمرانی در نظر گرفته ایم و چهار هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان دیگر در دست توزیع داریم.
نوبخت افزود: از سوی دیگر از منابع دیگری که باقی می 
ماند نسبت به پرداخت ها بویژه در عرصه عمرانی استفاده 

می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه وضع سال آینده بهتر خواهد بود 
نیز افزود: پیش از این نفت را زیر ۴۰ دلار می فروختیم اما 
اکنون بالای ۶۰ دلار به فروش میرسد در حالی که به طور 
متوسط عملکرد ما ۵۱ دلار است که با پیش بینی های 
ما سال بهتری را از نظر اقتصادی پیش رو خواهیم داشت 
ضمن اینکه برنامه ها طوری تنظیم شده است که بر اساس 

منابع درونی پیش برود.
وی گفت: مهم ترین موضوع حقوق بازنشستگان است که 
رقم قابل توجه سه هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان اختصاص 

یافت و ۷۳ هزار و ۴۰۰ میلیارد برای یک میلیون و ۴۳ هزار 
نفر فرصت شغلی تدارک دیده شد.

باید  دولت  کرد:  اظهار  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 

ازنیروی انتظامی پشتیبانی کند به همین دلیل به با وجود 
منابع ما که هر سال بنا به جهاتی تحقق نمی یابد اما به 
دلیل اهمیت و اولویت ناجا تلاش شده تا تخصیص اعتبارات 

نیروی انتظامی را به نحو شایسته و متفاوت اختصاص دهیم.
نوبخت افزود: اعتبارات نیروی انتظامی را براساس ظرفیت 
و شایستگی ناجا برای ارایه خدمات بیشتر تامین می کنیم 
اما اعتبارات جاری نیروی انتظامی را پرداخت می کنیم ؛ 
ضمن اینکه پرداخت اعتبارات دو بخش آموزش و صندوق 

های بازنشستگی صد در صدی پرداخت می شود .
سخنگوی دولت در مورد راه اندازی ازراه تهران - شمال 
اظهار کرد: مسیر جاده ای در شمال ایران برای عبور از البرز 
، فیروز کوه ، هراز و کندوان و قزوین به سمت رشت وجود 
دارد که فاز اول جاده کندوان.، امسال به بهره برداری می 
رسد که حداقل ۶۰ کیلومتر مسیر را کوتاه می کند و این 

موضوع در برنامه ۹۷ قرار دارد.
وی ادامه داد: بخش دیگر که برای پلیس راهور زحمت 
است مسیر منجیل رودبار است گرچه تونل های مسیر، 
بهره برداری شده است اما جاده دیگری که ترافیک را به 
شهر منجیل نیاورد در دست اجراست و اقدامات عمرانی 

مسیر هراز و فیروزکوه به اتمام رسیده است.
وی ادامه داد: وضعیت جاده ها نسبت به گذشته بهترشده 
به  با توجه  و  استانداردها فاصله داریم  با  اما هنوز  است 
زحمتی که پلیس راهور متقبل می شود برای عبور و مرور 
مردم نگرانی داریم براین اساس مردم سفرهای نوروزی را 
با این واقعیت آغاز کنند که جاده ها این چنین است و 
بیش ازهمیشه مراعات و مراقبت کنند و قوانین و مقررات و 

توصیه های پلیس را جدی بگیرند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

چشم انداز اقتصادی سال آینده امیدبخش است 

بالا رفتن قیمت ارز در چند ماه گذشته، تهدیدی برای افزایش نرخ تورم محسوب 
می شد، به رغم این کارشناسان اقتصادی معتقدند با هدایت سرمایه ها به سمت 

تولید، می توان تورم تک رقمی را در سال ۹۷ هم تمدید کرد. 
دولت یازدهم درسال ۹۲ در حالی اداره امور کشور را به دست گرفت که اقتصاد 
ایران دچار رکود تورمی بسیار عمیقی بود به طوری که نرخ تورم به بیش از ۴۰ 
درصد و نرخ رشداقتصادی نیز به حدود منفی ۵ درصد رسیده بود. دولت حجت 
الاسلام »حسن روحانی« توانست در چهار سال اول نسبت به کاهش تورم و رساندن 
آن به کمتر از ۱۰ درصد اقدام کند. پیش بینی ها حاکی از این است که گویا برنامه 

دولت در دوره دوم نیز تثبیت تورم تک رقمی است. 
هر چند که در حال حاضر افزایش نرخ ارز باعث بالا رفتن برخی از کالاها و اقلام در 
بازار شده اما رییس جمهوری بر ادامه سیاست تورم تک رقمی تاکید دارد به طوری 
که چند روز گذشته در مجمع سالیانه بانک مرکزی گفت:یکی از آرزوها و برنامه های 
دولت رسیدن به تورم تک رقمی بود که البته کار ساده و آسانی نبود، ضمن اینکه 
عده ای هم بودند که با این تصمیم موافق نبوده و می گفتند خروج از رکود و رونق 
اقتصادی برای دولت هدف اول و کنترل تورم باید در اولویت دوم قرار داشته باشد. به 
هر حال تورم تک رقمی تحقق یافت و امسال هم با توجه به اینکه در روزهای پایانی 
سال قرار داریم می شود به طور مطمئن گفت که تورم سال ۹۶ هم تک رقمی است. 
خواست من از بانک مرکزی این است که این راه را برای سال بعد و سال های آینده 

ادامه دهد البته ممکن است سخت و سنگین باشد. 
با صحبت های اخیر دکتر روحانی روشن است که سیاست دولت همچنان کاهش 
نرخ تورم یا تثبیت تورم تک رقمی است که کارشناسان اقتصادی بر این باور هستند 
که باتوجه وضعیت کنونی که رونق وارد بسیاری از بازارها از جمله بازار مسکن هم 
شده، این هدف در شرایطی محقق می شود که سرمایه ها به سمت حمایت از تولید 

و تقویت طرف عرضه هدایت شود. 
در این گزارش با ۵ کارشناس اقتصادی درباره سرنوشت تورم تک رقمی در سال 

آینده و راهکار صیانت از آن گفت وگو شده است. 
*دستکاری بودجه تورم را افزایش می دهد 

»بهمن آرمان« کارشناس اقتصادی در گفت و گو با پژوهشگر ایرنا درباره حفظ تورم 
تک رقمی در اقتصاد اظهار داشت: معتقدم مشکل اصلی اقتصاد کشورمان در حال 
حاضر تورم نیست و آنچه که امروز گریبان گیر اقتصاد کشور شده بحث رکود و نبود 

فضای مناسب برای سرمایه گذاری های مولد است. 
وی ادامه داد: در این شرایط سیاست های اقتصادی دولت باید برای خروج بازارها 

از رکود تنظیم شود. 
این کارشناس اقتصادی درباره حفظ تورم تک رقمی در سال آینده گفت: به نظر می 
رسد با توجه به تغییراتی که نمایندگان مجلس در لایحه پیشنهادی دولت داده اند، 
بودجه دولت با کسری مواجه می شود که همین عامل باعث افزایش تورم خواهد 
شد. بنابراین پیش بینی می شود، تورم تک رقمی تا سال آینده دوام نخواهد داشت. 

*حفظ تورم تک رقمی به شرط رونق تولید 
»مهدی پازوکی« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره سرنوشت 
تورم تک رقمی و صیانت از آن در سال آینده گفت: تورم متغییری نیست که به 

صورت دستوری افزایش یا کاهش یابد. 
وی با بیان اینکه اقتصاد ایران با مشکلات ساختاری مواجه است و اصلاحات هم باید 
ساختاری انجام شود، ادامه داد: تاخیر در انجام این اصلاحات هزینه ها را برای دولت 
و مردم افزایش می دهد و باید هر چه سریع تر نسبت به اصلاحات پولی در بانک 
ها، اصلاحات اداری در سیستم اداری کشور انجام شود و تورم هم حاصل این فعل 
و انفعالات اقتصادی از جمله بی انضباطی مالی و بالا بودن حجم نقدینگی ها است. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه بعید می دانم نرخ تورم در سال آینده تک 
رقمی باشد، اظهار داشت: اگر نقدینگی موجود در کشور به سمت فعالیت های 
تولیدی هدایت شود به افزایش تولید و افزایش سرمایه گذاری و در نهایت بالا رفتن 
نرخ رشد اقتصادی منجر می شود که این اثر غیر تورمی دارد، در غیر این صورت 

نمی توان به استمرار تورم تک رقمی امیدوار بود. 
*تورم تک رقمی قابل وصول است 

»البرت بغزیان« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل خبری 
ایرنا با اشاره به وضعیت نرخ تورم در سال آینده گفت: معتقدم علی رغم افزایش نرخ 
ارز، تورم تک رقمی قابل وصول است و می توان با بهره وری و سرمایه گذاری تورم 

را زیر ۱۰ درصد حفظ کرد. 
وی با تاکید بر اینکه تورم به خودی خود ایجاد نمی شود، گفت: افزایش نرخ تورم 
حاصل دو عامل است اول افزایش هزینه های تولید و در نهایت بالا رفتن قیمت 
نهایی محصول که در این صورت در بازار رکود ایجاد می شود و رکود تورمی حاصل 
افزایش قیمت ها، احتکار و انحصار است. دومین عامل هم هجوم تقاضا به بازار است 

که همراه با رونق خواهد بود. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: افزایش قیمت ها در این شرایط فرصت طلبی 
است چراکه هیچ اتفاقی که عامل افزایش قیمت ها شود در بازار رخ نداده و بالا رفتن 
نرخ ها منطقی نیست و دولت نباید اجازه افزایش قیمت های غیر طبیعی را بدهد. 

*تهدید گرانی ارز برای تورم 
»مهدی تقوی« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا با بیان اینکه یکی 
از موفقیت های دولت یازدهم و دوازدهم کاهش نرخ تورم از ۴۰ درصد به کمتر از 
8 درصد بوده است، گفت: اگر سیاست های دولت در جهت هدایت سرمایه ها به 

سمت بنگاه های مولد باشد نرخ تورم باز هم کاهش پیدا می کند. 
وی با اشاره به افزایش نرخ ارز و تاثیر آن در تورم اظهار داشت: در شرایطی که 
افزایش نرخ دلار ادامه داشته باشد واردات هم گران تر می شود بنابراین قیمت 
محصولات افزایش می یابد و در این شرایط حفظ تورم تک رقمی مشکل خواهد 
بود.  تقوی با رد وجود رکود در اقتصاد کشور، اظهار داشت:رکود زمانی ایجاد می 
شود که نرخ رشد اقتصاد از اعداد مثبت به سمت اعداد منفی پیش برود بنابراین 
در حال حاضر اقتصاد کشورمان درگیر رکود نیست که بخواهد بر روی نرخ تورم 

اثرگذار باشد. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه در کشورهایی با اقتصاد برتر نرخ تورم چیزی 
حدود دو درصد است، ادامه داد: تیم اقتصادی دولت می تواند با تبیین سیاست های 

اقتصادی صحیح تورم تک رقمی را استمرار دهد. 
*شرط رونق، افزایش نرخ تورم نیست 

»هادی حق شناس« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل 
خبری ایرنا با بیان اینکه تورم یک متغییر کلان اقتصادی است، گفت: این متغییر 
کلان اقتصادی باید کمتر از ۵ درصد باشد وحتی در بسیاری از کشورها نرخ تورم 

کمتر از ۳ درصد است و با این نرخ تورم به رونق هم دست پیدا کرده اند. 
وی با بیان اینکه اگر سمت عرضه تقویت بشود به طور قطع می تواند موجب کاهش 
نرخ تورم شود، اظهار داشت: شرط رونق، افزایش نرخ تورم نیست و این قاعده که 
برای عبور از رکود و رسیدن به رونق، با افزایش نرخ تورم مواجه می شویم، یک قاعده 

منسوخ شده در علم اقتصاد است. 
*الزام کنترل انتظارات تورمی 

یکی از مهم ترین دلایل افزایش نرخ تورم، ایجاد انتظارات تورمی بین اذهان عمومی 
و مردم است به طوری که می توان تاثیر گذاری آن اگر بیشتر از سهم افزایش حجم 
نقدینگی ها و بالا رفتن قیمت های حساس از جمله ارز و سوخت نباشد، کمتر هم 
نیست. انتظارات تورمی به این معنا است که مردم قبل از رشد تورم با افزایش تقاضا 
در بازار به استقبال آن بروند. همین عامل موجب بالا رفتن تقاضا و احتمالا کمبود 

عرضه و در نهایت افزایش قیمت ها می شود. 
حال اینکه زمانی می توان انتظارات تورمی را کنترل کرد که عرضه پاسخگوی میزان 
تقاضا باشد و در بازار بین عرضه و تقاضا تعادل ایجاد شود. اما راهکار مهم تر و کم 
هزینه تر این است که قبل از اجرای سیاست های اقتصادی درباره تعیین نرخ تورم 
کاهش یا افزایش آن، به مردم آگاهی ها و اطلاع رسانی های مورد نیاز ارایه شود 
که از این دو طریق می توان انتظارات تورمی در بازار را کنترل کرد تا احتکار کالا و 

افزایش قیمت ها در بازار رخ ندهد. 

کارشناسان اقتصادی مطرح کردند؛ 

صیانت از تورم تک رقمی به شرط سرمایه گذاری مولد 

اقتصاد ایران در سال ۹۶ در کنار موفقیت هایی چون رشد اقتصادی مثبت، تورم تک رقمی و گشایش در روابط بین المللی و جذب 
سرمایه های جدید، با مشکلات و محدودیت هایی رو به رو بود، معضلاتی که بیش از هرچیز در وابستگی اقتصاد ایران به نفت ریشه دارد. 
دولت تدبیر و امید که بهبود مولفه های اقتصادی را در پنج سال گذشته در دستور کار خود قرار داده، دو سال است که میوه این رویکرد 

را با خروج اقتصاد ایران از رکود و ثبت رشد اقتصادی مثبت و نیز مهار تورم در محدوده تک رقمی می چیند.
رشد اقتصادی یکی از مهمترین نماگرهای عملکرد یک اقتصاد است که همواره مورد دغدغه سیاست گذاران و فعالان اقتصادی قرار دارد؛ 
بر اساس آمارهای اعلام شده رشد اقتصادی در نیمه نخست امسال به ۴.۶ درصد رسیده است و صندوق بین المللی پول و بانک جهانی در 

آخرین گزارش های خود رشد اقتصادی کشور در سال ۲۰۱۷ را به ترتیب ۴.۲ و ۴ درصد پیش بینی کرده اند.
بر اساس آمار بانک مرکزی، اقتصاد ایران اکنون نه تنها از تورم فزاینده ۴۵ درصدی فاصله گرفته بلکه تورم تک رقمی در اقتصاد ایران 

امسال نیز تکرار خواهد شد.
با وجود این دستاوردهای کلان، مشکلات و ناموزونی های اقتصاد ایران به عنوان میراثی به جای مانده از دهه ها و حتی قرن های گذشته، 
هنوز پابرجاست؛ وابستگی به نفت، هدفمند نبودن نظام مالیاتی به نفع تولید و توزیع نامتوازن ثروت در جامعه از جمله این معضلات است 

که رفع آن به جراحی های بنیادین در اقتصاد نیاز دارد.
سه تن از کارشناسان اقتصادی در گفت و گو با ایرنا، با تشریح لوازم و ضرورت های تحول در اقتصاد ایران، بر تقویت بازار سرمایه، اصلاحات 
ساختاری در نظام ارزی، نظام مالیات ستانی و کاهش وابستگی به نفت طبق برنامه ششم توسعه و سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 

تاکید کردند.
* نیازمند سرمایه گذاری مولد در اقتصاد هستیم

»بهمن آرمان« در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا در بیان ارزیابی خود از وضعیت اقتصاد ایران در سال ۹۶ اظهار داشت: انتظار می 
رفت در این سال بازار سرمایه به عنوان یک نهاد تامین کننده منابع مالی برای سرمایه گذاری، با همه کاستی هایی که دارد، گام های بلندی 

برای تامین مالی بنگاههای اقتصادی بردارد که چنین نشد.
وی با یادآوری اینکه ابزارهای مختلفی در بازار سرمایه برای تامین مالی بنگاه های بزرگ طراحی شده است، اظهار داشت: در بهترین 
حالت سهم بازار سرمایه در تامین منابع مالی سرمایه گذاری های جدید حدود ۴ یا ۵ درصد برآورد می شود در حالی که این نسبت در 

کشورهای صنعتی بین ۵۵ تا ۶۰ درصد است. 
وی گفت: در هیچ کشوری سودی که شرکت ها به سرمایه گذاری مجدد اختصاص می دهند، مشمول مالیات نمی شود زیرا اشتغال 
ایجاد می کند در حالی که در ایران عکس این قضیه رخ داده است که انتظار می رود سال آینده این رویه اصلاح شود و نظام مالیاتی در 

ایران به نفع تولید هدفمند شود. 
* همه ارکان جامعه هزینه اصلاحات اقتصادی را بپذیرند 

»مهدی پازوکی« کارشناس اقتصادی نیز با تاکید بر اینکه اصلاح ساختاری و بنیادین اقتصاد ایران نیازمند عزم جدی و تقبل هزینه های 
ناشی از آن از سوی همه ارکان جامعه است، گفت: اقتصاد مجموعه ای از بازارها است، نبود تعادل در یک بازار تعادل بازارهای دیگر را نیز 

به هم می ریزد. 
وی با تمجید از اقدام دولت در مهار تورم افسارگسیخته اظهار داشت: امروز دیگر تثبیت قیمت ها ابزار مناسبی برای کنترل تورم نیست 

بلکه باید بدانیم تنها راه حل کنترل تورم در اقتصاد ایران، اتخاذ سیاست های پولی مناسب است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه اقتصاد فرمان نمی پذیرد، افزود: وقتی در جامعه تورم وجود دارد، نمی توان نرخ ارز را ثابت نگه داشت 

زیرا به محض تغییر در درآمدهای ارزی، فشار از آن برداشته می شود و نوسان در بازار رخ می دهد.
به اعتقاد وی، اقتصاد ایران نیاز به اصلاحات اقتصادی دارد و اگر این اصلاحات انجام نشود به یقین در بلندمدت هزینه های بیشتری را 
متحمل می شویم. پازوکی تاکید کرد: این اصلاحات اقتصادی باید از سویی در سیستم پولی و نظام بانکی انجام شود و انضباط پولی به 

اقتصاد ایران برگردد از سوی دیگر در سند بودجه دولت نیز اصلاحاتی انجام شود.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: باید بودجه دولت کارآمد شده و اصلاحات اداری نیز انجام شود تا با سیاست های بخردانه دولت، 

جلوی تبعیض و نابرابری در جذب نیروی انسانی در نظام اداری گرفته شود.
پازوکی با بیان اینکه اقتصاد ایران نیازمند نگاه یکپارچه است، گفت: کشور نیازمند سیاست پولی و مالی مناسب است تا اقتصاد در غلطک 

تحولات توسعه ای بیفتد و شاهد رشد هشت درصدی اقتصاد هدف گذاری شده در برنامه ششم توسعه باشیم. 
به گفته وی، اجرای موفق برنامه های اقتصادی نیازمند اجرای موفق سیاست های اصلاحی در اقتصاد است و مجموعه حکومت باید به 

این نکته برسند که سیاست های اصلاحی را برای رسیدن به حکمرانی خوب در پیش بگیرند. 
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: راهکار رسیدن به اقتصاد پیشرفته و نرخ رشد هشت درصدی در اقتصاد این است که جذب سرمایه 

گذاری جدید اعم از داخلی و خارجی را توسعه دهیم.
* اقتصاد کشور به نفت وابسته است 

»ابراهیم رزاقی« کارشناس اقتصادی نیز با نقد شرایط کنونی حاکم بر اقتصاد در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: متاسفانه اقتصاد 
کشور وابسته به نفت است و کمتر به تولید توجه دارد و درآمد حاصل از فروش نفت صرف کالاهای وارداتی غیرضروری می شود و تولیدات 

نیز به صورت مونتاژ ادامه دارد. 
وی اظهارداشت: متاسفانه بقای اقتصاد ما وابسته به نفت خام بوده و سهم فعالیت های دولت برای کارهای عمرانی ناچیز است. 

این کارشناس اقتصادی با انتقاد از وضعیت خصوصی سازی در کشور افزود: با وجود مطرح موضوع خصوصی سازی در سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساسی و قوانین مرتبط با آن، اما این کار به صورت منطقی و علمی انجام نشده و در نتیجه طبقه ای به وجود آمده 

که از تولید بیزار است. 
رزاقی تاکید کرد: با توجه به شرایط اقتصادی کنونی کشور و افزایش نرخ بیکاری ضروری است که همه افراد جامعه برای حل مشکلات 

و حرکت به سمت تولید با هم متحد شوند. 
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه باید تولیدات داخلی را افزایش دهیم، گفت: برای این منظور باید دولتمردان به تولیدات داخلی 

یارانه بدهند تا آنها بتوانند در کیفیت و کمیت با محصولات مشابه خارجی مقابله کنند. 
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: باید صنایع را گسترش دهیم و نیازهای خود را از داخل تامین کنیم و به کارخانه هایی که با مشکل 

مواجه هستند، امکانات بدهیم تا مشکل خود را رفع کنند.

کارشناسان اقتصادی: 

توسعه اقتصاد ایران در گرو توجه به تولید است 
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آگهی تعیین وقت رسیدگی 
خواهان مجتبی بستامی دادخواستی به طرفیت خوانده یحیی فرجی به خواسته 
اعسار از پرداخت هزینه دادرسی تقدیم دادگاه های عمومی شهرستان قم نموده 
که جهت رسیدگی به شعبه ۱۰ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم واقع در 
قم – خیابان ساحلی – جنب زندان ساحلی – دادگاه های حقوقی شهرستان قم 
– طبقه همکف – شعبه دهم دادگاه عمومی )حقوقی( ارجاع و به کلاسه ۹۶۶8۶ 
ثبت گردیده که وقت رسیدگی آن ۹۷/۰۳/۱۹ و ساعت ۱۱ صبح تعیین شده است 
. به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان و به تجویز ماده ۷۳ 
ق.آ.د. دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت 
در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می شود تا خوانده پس از نشر آگهی و اطلاع از 
مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و 

ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی حاضر می گردد. 
دادگاه حقوقی شعبه 10 حقوقی قم – معارف وند



ورزشی44

بردن با حداقل فرصت ها بهتر از باختن با حداکثر فرصت ها است؛ 

رضا رجبی: بازیکنان العین از هواداران 
استقلال نمی ترسند  

پیشکسوت باشگاه استقلال معتقد است که تیم العین در ورزشگاه آزادی هم می 
تواند بسیار خطرناک باشد.

رضا رجبی پیشکسوت باشگاه استقلال و تیم ملی در مورد شرایط تیم استقلال 
گفت: دوست دارم کمی به عقب برگردم و توضیحاتی بدهم. من قلبا دوست داشتم 
که یک ایرانی روی نیمکت استقلال باشد و نتیجه بگیرد. آن زمان هم دوست 
داشتم منصوریان ۲۰ سال سرمربی تیم باشد ولی به حرف ها و انتقاداتی که وجود 
داشت، گوش نمی کرد. آن زمان هم که از منصوریان ایراد می گرفتم، دوستش 
داشتم. ولی من این روزها را می دیدم. استقلال تیم پرمهره ای است و کار شفر 

بسیار فوق العاده بوده است.
وی در ادامه در خصوص تغییراتی که سرمربی آلمانی در استقلال ایجاد کرده، 
اظهار داشت: بزرگترین کاری که شفر کرد، این است که نوع پرس و بازپس گیری 
توپ را به بچه ها یاد داد. در حال حاضر بازیکنان فاصله های عرضی و طولی را 
خیلی راحت اجرا می کنند و ضدپرس هم را خیلی خوب انجام می دهند. ضمن 
اینکه بازی را از عقب شروع می کند و از بازیکنانی استفاده می کند که این 
خصوصیات را دارند. از لحاظ روحی و روانی هم روی تیم کار شده و الان هیچ تیمی 
را سخت و غیر قابل شکست نمی دانند. ضمن اینکه از بازیکنانی استفاده می کند 
که بیشتر تکنیکی هستند. ضمن اینکه فرشید باقری هم بازیکنی است که علیرغم 

قدرت تخریبی بالا، از قدرت پاسوری بسیار بالایی برخوردار است.
رجبی در مورد ضعف های تیم نیز بیان کرد: البته اگر استقلال می خواهد 
به قهرمانی آسیا برسد باید تنوع بیشتری در حملات داشته باشد و در ضربات 
ایستگاهی نیز عملکرد بهتری داشته باشد. البته الان تیام مشکل تیم را حل کرده 
ولی اگر روزی نباشد، مشکل ساز می شود. پیشکسوت باشگاه استقلال در ادامه 
با اشاره به شرایط بد آبی پوشان در زمانی که تیم به شفر داده شد، توضیح داد: 
استقلال، زمانی که شفر تیم را گرفت خیلی بد بود ، ولی همچنان می تواند بهتر 
بشود. مثلا پرسپولیس طوری شده که الان چند بازیکن هم نباشند، مشکلی در 
ساختار این تیم ایجاد نمی شود ولی شما وقتی جپاروف را از استقلال بگیرید، تیم 
در میانه میدان مشکل پیدا می کند. شفر آرام آرام نفرات خود را اضافه کرد و یک 
مقدار هم خوش شانسی داشت چون بازی های استقلال در روزهای ابتدایی این 
مربی مقابل تیم های نساجی، ایرانجوان، نفت تهران و .. بود که زیاد سخت نبود و 

شفر توانست تیم را جمع و جور کند.
 ملی پوش سابق تیم ملی در مورد دیدار العین و استقلال در بازی رفت و بازی 
برگشت پیش رو بیان کرد: العین شناور بازی کردن و گردش توپ را به خوبی 
انجام داد، اما استقلالی ها با تمام وجود دویدند و اگر پنالتی العین هم گل می 
شد، شرایط فرق می کرد. بسیار بازی سختی در برگشت پیش رو داریم. قبلا 
استادیوم آزادی جهنم تیم ها بود ولی الان شرایط عوض شده و تیم ها حرفه ای 
شده اند؛ عکس این هم می تواند باشد که تماشاچیان به آن ها انگیزه بدهند. این 
ها چیزهای بیرونی هستند. استقلال باید باهوش تر و با تدبیرتر بازی کند. اگر شفر 
تمرکز دفاعی را کمتر بکند، ممکن است اسیر شود. طبیعتا یک مقداری تیم جلو 
می آید ولی بازیکنان تیم باید مراقب پشت توپ )اصطلاحی فنی در فوتبال که 
مربیان به بازیکنان خود زمانی که صاحب توپ هستند، گوشزد می کنند( باشند. 
نکته مهم این است که اگر با حداقل فرصت ها بازی را ببرند بهتر از این است که 
با حداکثر فرصت ها بازی را ببازند. رجبی در ادامه با اشاره به دلایل عدم قهرمانی 
تیم های ایرانی در آسیا اظهار داشت: یک بخشی همین است که تیم قوی برای 
تجزیه و تحلیل تیم ها نداریم. مثلا شما از طریق تلویزیون فقط بخشی از زمین 
را می بینید، چون باید تمام زمین را دید. از طرفی ما بیشترین هزینه ها را برای 
بازیکنانی می کنیم که حرفه ای زندگی نمی کنند. در صورتی که باید این پولی 
که صرف می شود، به زیرساخت ها رسیدگی شود و همینطور مسائل فنی. البته 
در این بخش صحبت های زیادی وجود دارد که در یک مصاحبه جداگانه باید به 

آن پرداخته شود.

ذوالفقارنسب: 

سیاست های ورزش کشور نیازمند بازنگری است 
»بیژن ذوالفقارنسب« مشاور وزیر ورزش و جوانان،گفت: فضای عمومی جامعه 
موافق برخی سیاست های ورزش کشور نیست و باید با بازنگری در این سیاست 
ها از جمله درمورد حضور بانوان در ورزشگاه ها به آرامش داخلی کشور و همچنین 

جلوگیری از خطر تعلیق ورزش کمک کرد. 
ذوالفقارنسب ،افزود: فدراسیون فوتبال مدت زمان زیادی است که پیگیر حضور 
بانوان در ورزشگاه ها است و شاید فدارسیون های قبلی نیز برای این هدف تلاش 
کردند. اما لازم است کارگروهی توانمند با حضور همه اصحاب فکر و اندیشه از 
روحانیون، دانشگاهیان، سیاسیون و دیگر کارشناسانی که نظر آنها برای جامعه قابل 
احترام است تشکیل شود و آنها نیز برای متقاعد کردن تصمیم گیران سیاست های 

کشور درخصوص حضور بانوان در ورزشگاه های تلاش کنند.
این کارشناس ورزشی کشور، گفت: بسیاری از خانواده های ایرانی در کنار یکدیگر 
به سینما، تئاتر و کنسرت های موسیقی می روند و هیچ مشکلی نیز پیش نمی 
آید. اما در ورزشگاهی که روح سلامت و شادابی و تا حدودی روحیه پهلوانی در 
آن جاری و ساری است، زنان از حضور محرومند که لازم است برای بر حل این 
مشکل، نرمش تصمیم گیرنده ها دیده شود. مشاور وزیر ورزش و جوانان با اشاره به 
اینکه تشکیل کمپین های ۱۰ هزار نفری و شبیه آن کمکی برای حل این مشکل 
نمی کند، افزود: این مشکل تنها از طریق یک گفتمان داخلی قابل حل است و 
در صورتی که هر چه سریعتر برای آن اقدامی انجام نشود، خطر تعلیق فوتبال 
از طریق فشار نهادهای بین المللی این رشته برای کشور دردسرساز خواهد شد. 
ذوالفقارنسب درباره اینکه آیا حضور رئیس فدراسیون جهانی فوتبال در تهران، 
امتیازی برای فوتبال کشور به همراه داشته باشد یا خیر؟ اظهار داشت: به طور قطع 
در این سفر به اندازه کافی به آقای اینفانتینو اطلاعات لازم داده شده است و او هم 
باید در نشست هایی که در آینده خواهد داشت، برای میزبانی ایران از تیم های 
عربستانی به این نتیجه که کشورمان به حق است، برسد. اما لازم است زیر ساخت 
های ورزش کشور و ورزشگاه های نیز اصلاح و روزآمد شود و تغییرات اساسی در 
این زمینه به خصوص کمک به حضور بانوان صورت بگیرد. وی ادامه داد: هم اکنون 
در زمان ورود تماشاگران به ورزشگاه ها، کنترل و چک آنها به صورت دستی انجام 
می شود که لازم است این مهم به صورت مکانیزه تبدیل شده تا هرگونه وسیله 
آتش زا و یا ممنوعه شناسایی و از بعضی تماشاگران خاطی گرفته شود. عضو کمیته 
آموزش فدراسیون فوتبال افزود: اگر کنترل هوشمند در زمان حضور هواداران و 
تماشاگران به ورزشگاه وجود داشت، به طور قطع شاهد پرتاب سنگ و نارنجک در 

حضور اینفانتینو و در شهرآورد 8۶ در ورزشگاه آزادی نبودیم.

رضا حسن زاده :

نباید مقابل العین  خود را از پیش برنده بدانیم 
پیشکسوت تیم استقلال می گوید این تیم در بازی برگشت با العین امارات به سه 

امتیاز مسابقه نیاز دارد نه گرفتن انتقام. 
رضا حسن زاده در خصوص دیدار برگشت دو تیم استقلال و العین اظهار داشت: 
بازی رفت دو تیم در امارات نشان داد بازیکنان استقلال از نظر فوتبالی توان پیروزی 
بر  حریفشان را دارند. اما اگر ما وارد فاز انتقام و تلافی و جبران و این حرف ها شویم 

ممکن است از هدف اصلی که کسب سه امتیاز بازی است باز بمانیم.
مدافع سابق استقلال اضافه کرد: تیم برای صعود به مرحله بعد تنها به سه امتیاز 
بازی نیاز دارد. حتی یک برد خفیف یک بر صفر هم می تواند این تیم را به هدف 
اصلی اش نزدیک کند. متاسفانه در این روزها شاهد هستیم با مطرح کردن بحث 
تلافی شکست فصل قبل و یا جبران اشتباهات داوری بازی رفت سطح توقع را از 

تیم بالا می برند و این فقط می تواند به تیم ضربه بزند.
وی افزود: هم هواداران باید در این زمینه توجیه شوند و هم بازیکنان. ما باید 
فضای احساسی را از اردوی تیم و هواداران دور کرده و روی پیروزی در این بازی 
تمرکز کنند. بار دیگر تاکید می کنم اگر به دنبال این باشیم که بخواهیم چیزی را 
جبران و تلافی کنیم ممکن است از اصلی ترین هدف مان که پیروز شدن است 
و گرفتن سه امتیاز دور شویم.  پیشکسوت آبی پوشان در ادامه بیان داشت: العین 
تیم کوچک و کم تجربه ای نیست. ما نباید به این فکر کنیم که در خانه این تیم 
با اشتباهات داوری پیروز نشدیم پس در تهران حتما برنده هستیم. نباید در این 
بازی خود را از پیش برنده بدانیم و به دنبال گرفتن تفاضل گل از این تیم باشیم. 
آنها باتجربه هستند و بازیکنان خلاق و ستاره زیاد دارند. بازیکنانی که می توانند 
از کوچکترین اشتباهات و روزنه ها هم ضربه بزنند. عمر عبدالرحمان فقط یکی از 
این بازیکنان است. کایو، احمد خلیل، برگ و چند بازیکن خوب دیگر در این تیم 
هستند که نباید از آنها غافل شد. حسن زاده در خاتمه به نقش پررنگ هواداران در 
این بازی اشاره کرد و گفت: هواداران استقلال یادشان باشد که این آخرین بازی 
آنها در لیگ قهرمانان نیست. آنها باید باهوش باشند و تنها به تشویق تیم خودی 
بپردازند و از انجام حرکاتی که خطر محرومیت آسیایی برای استقلال ایجاد کنند 

به شدت پرهیز کنند. 
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مهاجم ایرانی و هافبک هلندی تیم الغرافه قطر عملکردی کم نظیر در ترکیب 
این تیم داشته اند.

آغاز شدن رقابت های لیگ قهرمانان آسیا در فصل زمستان باعث شده تیم های 
منطقه غرب قاره کهن در نقل و انتقالات نیم فصل تکاپوی زیادی داشته باشند و 
سوای نتایجی که در لیگ های داخلی کسب کرده اند، با تقویت تیم خود به دنبال 

موفقیت در آسیا باشند.
 در فصل جاری بارز ترین نمونه این اتفاق برای تیم الغرافه قطر رخ داد. مسئولان 
این باشگاه قطری که پس از چندسال دوری از رقابت های آسیایی تیم خود را در 
پلی آف لیگ قهرمانان ۲۰۱8 می دیدند، تصمیم گرفتند بهترین خریدها را در نقل 
و انتقالات زمستانی انجام دهند تا ضمن بازگشت به مرحله گروهی لیگ قهرمانان، 

نتایج نه چندان مناسب لیگ را نیز جبران کنند. 
تلاش های قطری ها برای تقویت تیم، ابتدا با آوردن بولنت، سرمربی ترکیه ای 
آغاز شد و در ادامه ۲ ستاره به ترکیب این تیم اضافه شدند. وسلی اسنایدر، ستاره 
فوتبال هلند در سال های اخیر و هافبک سابق تیم های اینتر و رئال مادرید، برای 
ادامه ماجراجویی فوتبالی اش قطر را انتخاب کرد و به تیم الغرافه پیوست. پس از او 
مهدی طارمی، ملی پوش ایرانی و آقای گل دو فصل اخیر لیگ ایران نیز به جمع 

زردپوشان دوحه ملحق شد تا الغرافه در فاز تهاجمی جان تازه ای بگیرد.
 حضور این دو ستاره در جمع بازیکنان الغرافه، کلاس بالاتری به بازی پلنگ های 
دوحه داد و آنها را بسیار خطرناک تر از گذشته کرد. وسلی اسنایدر از دیدار مقابل 
الاهلی با بازوبند کاپیتانی در ترکیب الغرافه به میدان رفت و از آن بازی کفه ترازو 
را در میانه میدان به سود شاگردان بولنت رقم زد. مهدی طارمی هم که آخرین 
روزهای محرومیت ۴ ماهه اش را سپری می کرد، ۲ بازی دیرتر از ستاره هلندی 

و در دیدار مقابل السد به ترکیب الغرافه اضافه شد.
 در مجموع این دو خرید جدید الغرافه ۱۰ بار در کنار هم بازی کرده اند و 
عملکردی فوق العاده را به جا گذاشته اند. در این بازی ها مهدی طارمی ۶ و وسلی 
اسنایدر ۹ گل برای زردپوشان به ثمر رسانده اند. ۱۵ گل طارمی و اسنایدر در 

حالی زده شده که کل تیم الغرافه در این بازی ها ۲۳ بار موفق به گلزنی شده و 
این یعنی ۶۵ درصد گل های تیم بولنت فقط توسط این دو بازیکن جدید وارد 

دروازه حریفان شده است.
 یکی دیگر از نکات فوق العاده ای که طارمی و اسنایدر در این تیم نشان داده اند، 
هماهنگی بسیار بالای آنها و کمکشان به یکدیگر در امر گلزنی است. اسنایدر از 
زمانی که توانایی گلزنی مهاجم ایرانی تیمش را از نزدیک دیده، بیشتر پاس های 
کلیدی خود را وقف این بازیکن می کند و بیش از هر کسی مهدی طارمی را در 

موقعیت گلزنی قرار می دهد.
 از جمع ۶ گلی که طارمی در این مدت به ثمر رسانده، ۲ پاس گل را از کاپیتان 
هلندی دریافت کرده است. در سمت مقابل اما اعداد جالب تری دیده می شود؛ 
مهدی طارمی اگرچه یک مهاجم است، موقعیت های مناسبی برای گلزنی وسلی 
اسنایدر ایجاد کرده است. مهاجم ملی پوش ایرانی ۳ پنالتی و یک ضربه کاشته 
برای الغرافه گرفته که از این طریق ۴ بار زمینه ساز گلزنی اسنایدر شده است. او 
همچنین یک پاس گل هم در جریان بازی به ستاره کهنه کار هلندی داده است. 
این بدان معناست که اسنایدر به صورت مستقیم ۳۳ درصد گلهای طارمی را 
ساخته و در مقابل مهدی طارمی ۵۰ درصد گلهای این هافبک اروپایی را پایه 
گذاری کرده است.  بهترین روز این زوج هلندی-ایرانی بدون تردید بازی پرگل 
الغرافه مقابل الریان بود. در پیروزی ۶ گله زردپوشان مقابل تیم سوم قطر، مهدی 
طارمی یک سوپرگل زد و یک پنالتی گرفت و وسلی اسنایدر ۲ گل به ثمر رساند 
که یکی از آنها همان پنالتی به دست آمده توسط طارمی بود و ۳ پاس گل به هم 

تیمی های خود از جمله مهدی طارمی داد.
 در آخرین بازی الغرافه هم که دیشب مقابل السیلیه برگزار شد، اسنایدر ۲ گل زد 
و با یک پاس گل، باعث شد پای طارمی هم به گلزنی باز شود تا شبی خاطره انگیز 

برای هردوی آنها رقم بخورد.
 ادامه روند گلزنی ها و گلسازی های اسنایدر و طارمی می تواند آنها را در آسیا 

زبانزد کند و رکوردهای ویژه ای را به نامشان به ثبت برساند.

اسنایدر گلزن تر، طارمی گل ساز تر؛ 

»ویرانگرهای آسیا« محصول جدید ایران و هلند 

دروازه بان استقلال به عنوان ستاره این تیم در ورزشگاه هزا بن زائد با گریه هایی که 
بعد از سیو فوق العاده پنالتی اول میزبان داشت به چهره سوژه ای آبی های پایتخت 

نیز تبدیل شد.
بعد از محرومیت غیر منتظره در دربی 8۶ و سکونشینی در بازی بزرگ لیگ برتر 
در جدال حساس و حیثیتی برابر العین دوباره به انتخاب اول وینفرد شفر درون دروازه 

تبدیل شد تا با انگیزه هایی که داشت نمایش تاثیرگذاری از خود ارائه بدهد.
سیدحسین حسینی که در جریان آخرین مصاف دو تیم در آن شب کابوس وارد 
شکست ۶-۱ استقلال برابر العین روی نیمکت نشسته بود این بار درون دروازه آبی ها 
به مصاف صدرنشین امارات رفت و نمایش قابل قبولی از خود ارائه داد به خصوص در 

صحنه پنالتی اول العین که با دبل سیو استثنایی خود تمجید همگان را برانگیخت.
صحنه ای که برای دقایقی همه چیز را تحت الشعاع خود قرارداد و باعث شد خود 
سیدحسین براساس حساسیت های حاکم اشک از چشمانش سرازیر و در جو بازی 
قرار بگیرد، صحنه ای بازخورد متفاوتی در جامعه و میان طرفداران داشت و باعث شد 
تا خود این بازیکن دلیل گریه هایش را عشق به استقلال بداند چون اصلا دوست 
نداشت در آن لحظات شاهد شکست دوباره این تیم با ناداوری صورت گرفته از سوی 

داور مالزیایی باشد.
سیدحسین حسینی در واکنش به اتفاقات و احساساتی شدن در دو بازی با فولاد و 
العین گفت:» در اهواز مقابل فولاد وقتی آن اخطار بی مورد را از داور گرفتم و از حضور 
در دربی محروم شدم یک لحظه واقعا کنترلم را از دست دادم چون اصلا دوست 
نداشتم بازی به این مهمی محروم شوم. در بازی با العین هم به دو دلیل احساساتی 
شدم اول این که داور مالزیایی واقعا با بی انصافی آن صحنه بی مورد را پنالتی اعلام 
کرد و کاری از دست مان ساخته نبود بعد هم به خاطر پنالتی دشواری بود که با لطف 

خداوند و دعای مردم و طرفداران سیو کردم«.
او ادامه داد:» نتوانستم جلوی اشک هایم را بگیرم، نمی دانم شاید با این اتفاق باعث 
ناراحتی هواداران عزیر استقلال شدم که همین جا از آنها معذرت خواهی می کنم و 

قول می دهم از این پس بیشتر روی احساساتم کنترل داشته باشم تا باعث رنجش 
و دلخوری هیچ کسی نشوم. اما باید قبول کنید که در آن لحظات کنترل کردن 
احساسات واقعا سخت بود چون پای موفقیت استقلال و ایران در میان بود و گریه 

های من هم به خاطر عشق به همین موضوع سرازیر شد«.
سوای از تمام بازتاب هایی که گریه های سیدحسین حسینی در ورزشگاه هزا بن 
زائد داشت این بازیکن به عنوان فوتبالیستی حرفه ای باید خوب این موضوع را درک 
کند که برای رسیدن به جایگاه بالاتر بیشتر باید خویشتندار و حرفه ای با اتفاقات 
داخل زمین برخورد کند، نکته ای که خود او نیز به آن اذعان دارد و مسلما دیگر 
از این پس شاهد گریه کردن یا اسیر احساسات قرار گرفتن از سوی این دروازه بان 

آینده دار نخواهیم بود.

مهار آن پنالتی سخت اشکم را درآورد 

حسینی و تمرین گریه نکردن بعد از سیو! 

ابراهیمی: جشن پرسپولیس اهمیتی برای ما نداشت 

دو پنالتی العین اوج نامردی بود 
هافبک استقلال می گوید هنوز هم نمی تواند تصمیم 
های داور در بازی با العین را درک کند و دو پنالتی او غیر 

قابل باور است.
امید ابراهیمی در گفت و گویی  صحبت های جالبی در 
مورد انتخابش به عنوان مرد سال فوتبال ایران، پیروزی در 
دربی، بازی با العین، داوری این بازی و بازی برگشت انجام 

داد که در ادامه آن را می خوانید:
 این که به عنوان مرد سال انتخاب شدی چه حسی 

داشت؟
واقعیت این است که من تشکر می کنم از آنهایی که به 
من رای دادند. همه بازیکنان که در این نظر سنجی بودند، 
لیاقت داشتند. فصل قبل با استقلال شرایطم خوب بود. 
مصدومیت دو سه ماهه داشتم ولی وقتی درد مصدومیتم 
افتاد و از نظر بدنی شرایطم خوب شد، همه چیز برایم خوب 
بود. من همیشه سعی کردم بهترین عملکرد را داشته باشم. 
مرد سال فوتبال ایران شدنم هم وظیفه ام را سنگین تر 
می کند و امیدوارم بتوانم از این به بعد بازی های بهتری 

انجام بدهم.
 خودت اگر می خواستی یه نفر را انتخاب کنی، به 

چه کسی رای می دادی؟
سخت است. همه آنها که در نظر سنجی بودند خوب 
بازیکنان  بزرگی هستند، همه  و  قابل  بازیکنان  و  بودند 
آماده ای بودند. کاوه پارسال هم تیمی من بوده؛ ولی بقیه 
هم دوستان خوب من هستند و در تیم ملی با هم رابطه 
نزدیکی داریم. همه آماده بودند و من اگر قدرت انتخاب 

داشتم، همه را انتخاب می کردم.
 علی علیپور هم به عنوان بازیکن پرسپولیس این 
عنوان را به تو تبریک گفته است، به نظر با وجود 
در  پرسپولیس  و  استقلال  بازیکنان  رابطه  رقابت، 
بیرون از زمین خیلی خوب است. این را قبول داری؟

زمان  ولی  هست؛  دوستی  تیم  دو  بازیکنان  بین  بله. 
بازی شوخی و مدارا نداریم. علیپور هم استانی من است، 
سیدجلال در سپاهان و تیم ملی هم بازی من بوده و هست 
و رفاقت ما بسیار با هم قدیمی است. ممکن است در بازی 
دعوا هم بشود؛ ولی بیرون از زمین همه را دوست دارم و 

هیچ مشکلی با هم نداریم.
 خودت فکر می کردی به عنوان مرد سال انتخاب 

شوی؟
تا موقعی که مصدوم  نبودم شرایط خوبی داشتم. فصل 
قبل در لیگ خوب بودیم و دوم شدیم  و در لیگ قهرمانان 

آسیا هم جز بازی با العین که من نبودم خوب نتیجه گرفتیم. 
این فصل هم از وقتی مصدومیتم تمام شده خوب بازی کرده 
ام. به هرحال وقتی عملکرد تیمی خوب باشد عملکرد فنی 
یک بازیکن هم خوب می شود. نمایش فردی در گروی 
بازیکنان دیگر و کار فنی است. وقتی من موفق شدم مرد 

سال شوم تیم موفق شده و این موفقیت فردی نیست.
 در مورد دربی صحبت کنیم، پیروزی در این بازی از 
این نظر خیلی مهم بود که پرسپولیس با مساوی هم 
قهرمان می شد و این برای هواداران استقلال اصلا 

خوشایند نبود.
خوب این کری ها و کل کل ها بین هواداران دو تیم 
هست؛ ولی ما بازیکنان به این فکر نمی کنیم که پرسپولیس 
می خواهد جشن قهرمانی بگیرد. ما به شرایط خودمان فکر 
می کردیم و می گفتیم شرایط ما بهتر از حریف است. خود 
بازیکنان به این باور رسیده بودند که می توانند پرسپولیس 
را شکست بدهند. روز دربی توانستیم  فوتبال خیلی خوبی 
انجام بدهیم و اصلا به قهرمانی پرسپولیس فکر نمی کردیم.

 چرا در نیمه دوم اینقدر دفاعی بازی کردید؟ آیا 
کادرفنی از شما خواسته بود عقب بازی کنید؟

اتفاقا بین نیمه آقای شفر گفت عقب نکشیم و مثل نیمه 

اول بالا بازی کنیم؛ ولی خب شرایط دربی متفاوت است. 
در نیمه دوم هم کنترل بازی دست ما بود و عقب بازی 
کردن باعث نشد به پرسپولیس موقعیت بدهیم. سعی کردیم 
پرسپولیس به دروازه بان ما نزدیک نشود و با بازی با برنامه 
توانستیم از گل زده خود دفاع کنیم. اگر خوش شانس بودیم، 

می توانستیم گل های بیشتری هم به پرسپولیس بزنیم.
 در مورد قضاوت داور در بازی با العین صحبت کن. 

خودت چه نظری در این باره داری؟
خودم باور نمی شود داور چطور توانست این قضاوت را 
انجام بدهد. داور در این بازی ۲ پنالتی خنده دار گرفت و 
بازیکنان حریف با کسی برخورد نکردند که داور خطا گرفت. 
اگر این موقعیت ها پنالتی باشد، باید دست هایمان را در 
جیبمان بگذاریم تا به کسی برخورد نکنیم. تصمیم های 
داور خیلی خیلی عجیب و غیر قابل باور بود. اصلا پنالتی ها 
به کنار، بازیکنان العین بارها روی باقری و من خطا کردند و 
داور حتی نگاه نمی کرد و همه سوت ها را به نفع العین می 
زد. دو پنالتی هم که دیگر اوج نامردی بود. انشاالله در بازی 
برگشت با حمایت هواداران این تیم را شکست می دهیم و 

این اتفاق را فراموش می کنیم.
 بعد از بازی با العین جو رختکن استقلال چطور بود؟

ما اگر این بازی را می بردیم خیلی از راه صعود را رفته 
بودیم. خیلی مهم است به عنوان تیم اول صعود کنیم و 
اگر بازی را می بردیم ۳ بازی بعدی را با استرس کمتری 
وارد زمین می شدیم. بچه ها در رختکن باورشان نمی 
شد این اتفاق ها افتاده است. ما بازیکنان کاری نمی توانیم 
بکنیم و فقط باید تلاش کنیم در بازی برگشت برنده بازی 

شویم. 
بازی  در  استقلال  هواداران  حضور  داری  قبول 

برگشت برابر العین خیلی مهم است؟
بله صد در صد. هواداران همیشه لطف داشتند و در بازی 
برگشت هم از ما حمایت می کنند. خیلی ها از ما می 
خواهند العین را با تعداد گل زیاد ببریم؛ ولی کار سختی 
است و این تیم بازیکنان بسیار خوبی دارد. کار سختی است 
و نباید با هیجان بازی کنیم و باید با برنامه و سازماندهی 
بازی کنیم. انشاالله با حمایت هواداران بتوانیم بازی با برنامه 

ای انجام بدهیم و با پیروزی از زمین خارج شویم.
استقلال  هوادران  دغدغه  مهمترین  روزها  این   
تمدید قرارداد شفر است. نظر تو در این باره چیست؟
بالاخره آقای شفر مربی با تجربه ای است و بازیکنان با 
ایشان راحت هستند. آقای شفر شرایط خوبی درست کرده 
است؛ ولی نظر مدیرعامل و هیئت مدیره شرط است، با 
این حال از تلاشی که آقای شفر کرده همه هواداران راضی 
هستند و بازیکنان هم ایشان را دوست دارند. انشاالله قرارداد 

ایشان تمدید شود و استقلال به جایگاه واقعی خود برسد.
 اولین تجربه کاپیتانی در لیگ قهرمانان آسیا چه 

حسی داشت؟
البته من اصلا کاپیتانی برایم مهم نیست و موفقیت تیم 
مهم تر است و در تیم مهدی، پژمان و خسرو سابقه زیادی 
دارند و آقای شفر در نبود آنها این وظیفه را به من داده 
است. بستن بازوبند کاپیتانی استقلال باعث افتخار است 
و حس مسئولیت خیلی زیادی دارد، چون بازیکنان بزرگ 

زیادی با این بازوبند وارد زمین شده اند.
و حرف پایانی...

یک خواهش از هواداران دارم که همیشه از ما حمایت 
اند که در این بازی هم یار دوازدهم ما باشند. ما  کرده 
دوست داریم در همه بازی ها همیشه هواداران در استادیوم 
باشند. حساسیت ای اف سی در پرتاب ترقه و انداختن نور 
لیزر زیاد است. تنها اتفاق بد این است که استقلال لطمه 
بخورد. ما به هواداران نیاز داریم و امیدوارم همه حواسشان 
باشد و اجازه ندهند با پرتاب ترقه ما از حضور تماشاگران 

مان محروم شویم.

 ایرج مرادبیگی-  شهردار صباشهر

خرید قیرجهت آسفالت معابر سطح 
شهر با اعتبار 3.000.000.000ریال

در  شرکت  شرایط  واجد  علاقمندان  کلیه  از  لذا 
مناقصه دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد 
مناقصه حداکثر تا تاریخ 97/01/08 به واحد امور 

پیمانهای شهرداری صباشهر مراجعه نمایند.
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
ارائه رسید ثبت نام برای مالیات بر ارزش افزوده 
به  مناقصه  در  ارائه سپرده شرکت  است.  الزامی 
کلیه  است.  الزامی  پایه  قیمت  درصد   5 میزان 
مناقصه  آگهی  انتشار  به  مربوط  های  هزینه 
عمومی به عهده برنده مناقصه خواهد بود. زمان 
بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت 
15 مورخ 97/02/01در محل دفتر شهردار خواهد 
مناقصه  اسناد  اطلاعات و جزئیات در  بود. سایر 

موجود است. 

»آگهی مناقصه عمومی«
 نوبت اول

مدیر عامل باشگاه نادر شیمی قم از کناره گیری رسمی تیم بانوان این باشگاه از مسابقات سوپر لیگ بسکتبال زنان ایران خبر داد 
و گفت: تنگ نظری و حق کشی ها در بسکتبال ایران علنی است. 

باشگاه نادر شیمی که از باشگاه های شناخته شده ورزشی قم به شمار می رود و در سال های فعالیت فرهنگی ورزشی خود بیشتر 
در رشته بسکتبال سرمایه گذاری و تیم داری کرده  و یکی از حامیان ورزش بانوان قم است، به دلیل برخی مشکلات از حضور 
در لیگ برتر بسکتبال ایران کناره گیری کرد، باشگاهی که از سوی وزارت ورزش و جوانان به عنوان حامی مالی نمونه در ورزش 
تجلیل شد. این باشگاه که توسط یکی از چهره های قدیمی بسکتبال قم یعنی محسن نادری به عنوان پیشکسوت رشته بسکتبال 
مدیریت می شود، بعد از چند سال دوری از سطح اول ورزش ایران در دهه ۱۳۹۰ بیشتر روی بسکتبال بانوان سرمایه گذاری کرد و 
حامی بانوان بسکتبالیست قم در لیگ های مختلف ایران بود. این تیم دو سال متوالی در لیگ  دسته دوم باشگاه های کشور حضور 
یافت، سپس در لیگ دسته اول به میدان رفت و در فصل ۱۳۹۶ نماینده قم در مسابقات سوپر لیگ بانوان ایران بود که تا مرحله 

پلی آف پیش آمد اما در این مرحله با شکست برابر آرارات اصفهان از صعود به مرحله نهایی بازماند.
بعد از پایان بازی های تیم بانوان نادر شیمی قم در فصل ۱۳۹۶ سوپر لیگ بسکتبال زنان ایران خبر عجیب و قریب انصراف این 
تیم از مسابقات سوپر لیگ از سوی مدیر عامل این باشگاه منتشر شد و محسن نادری راجع به این تصمیم در گفت وگو با خبرنگار 
فارس در قم، اظهار کرد: نامه ای به رئیس فدراسیون بسکتبال نوشتیم و در آن به دکتر رامین طباطبایی به صراحت گفتیم که 
باشگاه نادر شیمی قم با توجه به تنگ نظری مداوم مسوولان سابق فدراسیون بسکتبال و حق کشی های علنی، از مسابقات لیگ 

برتر بسکتبال بانوان ایران انصراف داده و عطای تیم داری را به لقای آن بخشید.
مدیر عامل باشگاه نادر شیمی قم که تیمش امسال توانست با عبور از مرحله مقدماتی به جمع مدعیان قهرمانی سوپر لیگ 
بسکتبال باشگاه های کشور راه یابد، خاطرنشان کرد: امتیاز این باشگاه را به خانم فدایی واگذار کردیم و دیگر قصد هیچ گونه 

فعالیتی در لیگ برتر نداریم.

مدیرعامل باشگاه نادر شیمی قم:

تنگ نظری و حق کشی ها در بسکتبال ایران علنی است



5 علمی و سلامت 
یکشنبه -20اسفند ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4517

دیر شام خوردن با بدنتان چه می کند

وقتی شب ها دیر غذا می خورید
 چه اتفاقی می افتد؟

آیا جزو افرادی هستید که عادت دارند شب ها دیروقت چیزی بخورند؟ عادت 
کرده اید وقتی ساعت ۱۲ می شود یک خوراکی تُرد و بامزه بخورید؟ به هر حال 
شاید نمی دانید این دیروقت خوردن ها با بدنتان چه می کند. در این مطلب برایتان 

می گوییم. 
همه ی ما دست کم یک عادت بد داریم؛ بعضی ها خروپف می کنند، بعضی ها 
سیگار می کشند و بعضی ها هم شب ها اشتهایشان باز می شود و سراغ غذا 

می روند.
مشکل این است که علاوه بر آن اندک احساس گناهی که بابت دیروقت غذا 
خوردن ممکن است به شما دست بدهد، بدنتان نیز دچار عوارضی می شود. بدن 
شما بعد از ساعت مشخصی عادت ندارد چیزی بخورد یعنی این طور برنامه ریزی 

شده است و بنابراین انتظار غذا را ندارد و واکنش بدی نشان می دهد.
الگوی خوابتان نامنظم می شود

اگر شب دیروقت غذا بخورید و نتوانید بخوابید اصلًا عجیب نیست زیرا تقصیر 
خودتان است. بی خوابی های شبانه دلایل زیادی می تواند داشته باشد اما بیشتر 
اوقات به ریتم طبیعی شبانه روزی بدنمان برمی گردد. مثلًا اگر استرس داشته 
باشید، تعادل هورمون ها به هم ریخته و منجر به بی خوابی می شود. وقتی هم 
که دیروقت غذا می خورید، اجازه می دهید هورمون هایتان غوغا به پا کنند. وقتی 
کالری مصرف می کنیم و این کالری زیاد هم هست بدن ما تحت تأثیر آن قرار 

می گیرد. 
دیروقت غذا خوردن باعث می شود بدنمان فکر کند: »الآن وقت غذا خوردن 
است و باید بیدار بمانم«. با بی وقت غذا خوردن، پیام کاملًا اشتباهی به بدنتان 
ارسال می کنید و به جای اینکه به او اعلام کنید می خواهید بخوابید، به او 

می گویید وقت خوردن است!
متابولیسم تان افت می کند

می زنند.  کُند حرف  و  تند  متابولیسم  درباره ی  مردم  که  می شنویم  اغلب 
متابولیسم تند یعنی بدن شما چربی را فوراً می سوزاند و بدون انرژی می ماند. اما 
متابولیسم کُند چربی را آهسته می سوزاند و می تواند یکی از دلایل افزایش وزن 
باشد. وقتی دیروقت غذا می خورید، سرعت متابولیسم تان را آهسته می کند. طبق 
پژوهش ها هر چه دیرتر غذا بخورید، کالری بیشتری مصرف می کنید و کمتر 
می خوابید. وقتی هم که خواب کافی نداشته باشید، متابولیسم تان افت کرده و 
می تواند منجر به افزایش وزن شود. این چرخه ی معیوبی است اما خوشبختانه 

می توانید از آن خارج شوید.
وزن اضافه خواهید کرد

دیر وقت است و شما واقعاً گرسنه اید و خودتان را متقاعد می کنید که می توانید 
چیزی بخورید و ایرادی ندارد. اما شاید ندانید که دچار اضافه وزن خواهید شد 
زیرا همان طور که گفتیم با دیروقت غذا خوردن، سرعت متابولیسم تان تحت 
تأثیر قرار خواهد گرفت. وقتی طی روز غذا می خوریم، نسبتاً فعال هستیم و برای 
همین متابولیسم بیدار است و خوب کار می کند. اما شب ها متابولیسم طبق 
دستور بدن که می داند وقت خواب است، سرعتش را کم می کند. در نتیجه 
چیزی که خورده اید را به آهستگی سوخت و ساز کرده و وزن اضافه خواهید کرد.

نصفه شب مجبورید برای دستشویی رفتن بیدار شوید
آیا جزو آن هایی هستید که نصفه شب مدام از خواب بیدار می شوند و دستشویی 
می روند. خسته کننده است اما علتش می تواند دیروقت غذا خوردن باشد. وقتی 
چیزی می خوریم، آن را هضم می کنیم و مواد مغذی لازم را جذب می کنیم و 

بقیه را باید دفع کنیم. منطقی است نه؟
سوزش معده و ریفلاکس اسید به سراغتان می آید

ریفلاکس اسید مشکل شایعی است اما اصلًا خوشایند نیست. برگشت اسید 
معده معمولًا با سوزش معده همراه است و درد و ناراحتی زیادی دارد. اگر شما 
هم مدام دچار این مشکل می شوید علتش می تواند اختلال گوارشی مزمن باشد. 

دیروقت غذا خوردن می تواند علائم این اختلال را تشدید کند.
فشارخونتان بالا می رود

زمان خوردن درست به اندازه ی چیزی که می خوریم مهم است. اگر دیروقت 
غذا بخورید، ریسک فشارخون بالا را بیشتر خواهید کرد. فشارخون بالا خوب 
نیست زیرا شما را در معرض بیماری قلبی قرار می دهد. اگر وعده های غذایی تان 

را به موقع بخورید کمک زیادی به سلامتی تان کرده اید.

جراح لاپاروسکوپی پیشرفته مطرح کرد

نشانه های ابتلا به آندومتریوز
جراح لاپاروسکوپی پیشرفته با اشاره به نشانه های ابتلا به آندومتریوز در زنان 

گفت: جراحی لاپاروسکوپی برای کمک به درمان این بیماران بسیار مؤثر است.
شاهین خزعلی در آستانه برگزاری کارگاه جانبی چهارمین کنگره بین المللی 
تولید مثل در ارتباط با موضوع لاپاراسکوپی و بیماری های زنان اظهار داشت: 
جراحی  لاپاراسکوپی یا کم تهاجمی مدتی است که در ایران و به طورکلی دنیا 
مورد استفاده قرار گرفته و جایگزین برخی از جراحی های باز به ویژه در حوزه 

بیماری های زنان شده است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر اساتید برجسته ای در ایران در زمینه 
لاپاروسکوپی فعالیت کرده و آن را تدریس می کنند، گفت: بیماری آندومتریوز از 
جمله بیماری های زنان بوده که در صورت لزوم می توان درمان آن را از طریق 
لاپاروسکوپی انجام داد، البته پزشکان مربوطه در این زمینه باید آموزش دقیقی 
فراگیرند. این جراح لاپاروسکوپی پیشرفته با اشاره به اینکه کلینیک ابن سینا 
در حاضر در حوزه لاپاروسکوپی موفقیت های زیادی داشته است، گفت: هر 
چند که انواع مختلف جراحی عوارض به همراه دارد، ولی جراحی لاپاروسکوپی 
درد و عفونت کمتری را برای بیماری به همراه داشته و مدت زمان بستری در 
بیمارستان را برای فرد کاهش می دهد. خزعلی گفت: از طریق لاپاراسکوپی 
دوربین ها، بزرگ نمایی از داخل بدن خواهند داشت و جراح می تواند اقدامات 
مناسب را برای بیمار انجام دهد. البته در مورد هزینه های این جراح ی باید 
گفت که ابزار و وسایل لاپاروسکوپی گران تر از جراحی باز بوده، ولی با توجه به 
اینکه بیمار زودتر مرخص می شود و درد کمتری دارد، گاهی این هزینه را توجیه 
می کند.  رئیس کلینیک آندومتریوز ابن سینا اضافه کرد:  آندومتریوز یک بیماری 
شایع و خوش خیم در زنان بوده که بیشتر در ایام بارداری آنها را گرفتار می کند 
و با دردهای شدید در هنگام قاعدگی همراه است. همچنین این مشکل در زنان 
ناباروری ایجاد کرده، بنابراین جهت درمان باید به پزشکانی که حاذق بوده و تبحر 
دارند مراجعه شود. وی بیان داشت: در بیماری آندومتریوز تخمدان و لوله های 
حالب،  روده ها و اعضای داخل لگن نیز گاهی درگیر شده و برای درمان نیاز به 
جراحی پیچیده دارد، بنابراین درمان بیماری به شرایط و وسعت بیماری بستگی 
دارد. خزعلی گفت: از آنجا که هر جراحی خود می تواند سبب چسبندگی شود، 

بنابراین انجام جراحی توسط تیم حاذق، بسیار حائز اهمیت است.

متخصص اورولوژی مطرح کرد

شایع ترین علل عفونت کلیه ها در کودکان
یک متخصص اورولوژی گفت: علت عفونت کلیه، تهاجم باکتری وارد شده به 
بدن چه از طریق خون و چه از طریق ادرار است که باکتری با حمله به سلول های 

کلیه باعث التهاب کلیه ها و تخریب عملکرد آن می شود.
حسین کرمی اورولوژیست در خصوص عفونت های کلیوی اظهار داشت: علت 
عفونت کلیه، تهاجم باکتری وارد شده به بدن چه از طریق خون و چه از طریق 
ادرار است که باکتری با حمله به سلول های کلیه باعث التهاب کلیه ها و تخریب 
عملکرد آن می گردد. وی در خصوص راه های حمله باکتری به کلیه ها گفت: 
این باکتری ها از طریق خون، از راه انتشار به ارگان های آلوده از قبیل آبسه و 
عفونت های دور کلیه و از مسیر ادراری که باکتری از سوراخ مجرای ادرار وارد 
مجرا و مثانه و سپس به کلیه ها می رسد که این راه شایع ترین مسیر درگیری 

کلیه ها و عفونت است.
کرمی در مورد افرادی که بیشتر در خطر عفونت کلیه از طریق سوراخ مجرای 
ادراری هستند گفت: کودکان دارای برگشت ادراری، که در این افراد به علت 
برگشت ادراری از مثانه به کلیه ها ادرار عفونی باکتری را به کلیه ها رسانده و باعث 
عفونت کلیه و آسیب به آن می گردد؛ امروزه شایع ترین علت از کار افتادن کلیه 
و آسیب کلیه های اطفال، برگشت ادرار از مثانه به کلیه یا ریفلاکس و عفونت 
کلیه ثانویه به این این برگشت ادراری است.  وی ادامه داد: تب بالای ۳۹ درجه، 

لرز شدید و درد پهلو از جمله علائم و نشانه های عفونت حاد کلیه ها هستند.
کرمی در خصوص سایر علائم عفونت کلیه ها توضیح داد:  تغییر رنگ ادرار و 
کدر شدن آن، بد بوشدن ادرار، تکرر ادراری، سوزش ادرار و خون در ادرار از دیگر 
علائم عفونت های کلیوی بشمار می رود. در بچه ها و نوزادان علاوه بر علائم فوق 
بی حالی و عدم شیر خوردن و عدم مکیدن سینه مادر می تواند علائم عفونت 
کلیه باشد؛ در سنین پائین و در بچه ها کاهش وزن و عدم رشد بچه ها می تواند 

نشانه عفونت کلیه باشد.

رژیم غذایی یکی از ارکان مهم حفظ سلامت بدن انسان محسوب می شود، 
زیرا بخش قابل توجهی از مواد مغذی مانند ویتامین ها و مواد معدنی، مورد 
نیاز اندام ها از این طریق تامین می شود. ویتامین D یکی از این مواد مغذی 

کلیدی است.
ویتامین D استخوان ها را قوی نگه می دارد و ممکن است در برابر سرطان 
از شما محافظت کند. اما برخی رژیم های غذایی سالم نیز می توانند شما را 

در معرض خطر کمبود این ماده مغذی قرار دهند.
رژیم غذایی وگان

ساده ترین روش برای دریافت ویتامین D قرار گرفتن پوست در معرض نور 
خورشید است، زیرا از این طریق بدن به تولید این ماده مغذی تحریک می 
شود. اما در فصل زمستان، در عرض های جغرافیایی شمالی تر، یا اگر به ندرت 
از فضای داخلی خارج می شوید، باید ویتامین D بیشتری از رژیم غذایی خود 
دریافت کنید. افرادی که رژیم غذایی وگان را دنبال می کنند محصولات 
حیوانی مانند فرآورده های لبنی، ماهی، و تخم مرغ را از رژیم غذایی خود 
حذف می کنند که از غنی ترین منابع برای ویتامین D محسوب می شوند. 
بنابر اعلام موسسه ملی سلامت آمریکا، بیشتر بزرگسالان باید روزانه حدود 

۶۰۰ واحد بین المللی ویتامین D مصرف کنند.
یک فنجان شیر گیاهی غنی شده با ویتامین D، مانند شیر بادام یا شیر 
نارگیل، یا یک فنجان آب پرتقال غنی شده حدود ۹۰ واحد بین المللی از این 
ویتامین را تامین می کند. در نتیجه، اگر وگان ها شش فنجان یا بیشتر در 
روز از این منابع  مصرف نکنند، احتمالا به مصرف مکمل نیاز خواهند داشت.

رژیم غذایی تخم مرغ - گیاهخواری
بسیار شبیه به رژیم غذایی وگان، یک رژیم غذایی تخم مرغ - گیاهخواری 
بیشتر منابع لبنیاتی حاوی ویتامین D را حذف می کند. افرادی که این رژیم 

غذایی را دنبال می کنند، مواد غذایی گیاهی مانند سبزیجات، میوه ها، غلات، 
مغزهای خوراکی، دانه های خوراکی، لوبیاها و همچنین تخم مرغ را در برنامه 

غذایی خود جای می دهند، اما لبنیات حذف می شود.
این افراد ممکن است از طریق مصرف آبمیوه ها و شیرهای گیاهی غنی 
شده با ویتامین D، تخم مرغ و قارچ های وحشی نیاز خود به این ماده مغذی 
را تامین کنند. قارچ ها تنها منابع گیاهی ویتامین D هستند، زیرا توانایی 
تولید این ویتامین با استفاده از نور خورشید را دارند، اما تنها قارچ هایی که در 
معرض آفتاب بوده اند قادر به تولید مقادیر چشمگیر از ویتامین D هستند. دو 
تخم مرغ بزرگ حدود ۹۰ واحد بین المللی و یک فنجان قارچ زرد خوراکی 

حدود ۱۱۵ واحد بین المللی ویتامین D را تامین می کنند.
رژیم غذایی قلیایی

افرادی که این نوع از رژیم غذایی را دنبال می کنند در پی تحقق هدف 
کاهش اسیدیته بدن از طریق مصرف مواد غذایی قلیایی هستند. فهرست مواد 
غذایی مورد استفاده شامل بیشتر سبزیجات، برخی میوه ها، لوبیاها، بادام، و 
غلات، مانند گندم سیاه و گندم آلمانی، می شود. اما این رژیم غذایی می تواند 

شما را با خطر کمبود ویتامین D مواجه سازد.
ماهی، تخم مرغ، و محصولات لبنی در فهرست مواد غذایی اسیدی قرار 
ویتامین D محسوب می شوند. شواهد  برای  منابع  بهترین  از  اما  دارند، 
روزافزون به این نکته اشاره دارند که کمبود ویتامین D با بیماری های مزمن، 

مانند بیماری قلبی عروقی و سرطان، پیوند خورده است.  
رژیم غذایی پالئو

آیا آماده تقلید از رژیم غذایی اجداد دوران پارینه سنگی خود از طریق 
مصرف سبزیجات، میوه ها، مغزهای خوراکی، گوشت، ماهی، و تخم مرغ و 
حذف لبنیات یا غلات هستید؟ بر این اساس، محصولات لبنی غنی شده با 

ویتامین D جایی در رژیم غذایی شما نخواهند داشت.
اگر یک رژیم غذایی پالئو را دنبال می کنید مراقب نشانه های کمبود 
ویتامین D، مانند خستگی، افسردگی، ناباروری، درد مزمن، و عفونت های 
تنفسی مکرر باشید. اگر قصد دارید یک رژیم غذایی پالئو را دنبال کنید، 
مصرف جایگزین های شیر که با ویتامین D غنی شده اند، مانند شیر بادام، را 
مد نظر قرار دهید و به طور منظم ماهی های چرب، مانند سالمون، تن، خال 
مخالی، قزل آلا، و ساردین مصرف کنید. اگرچه تخم مرغ در مقایسه با شیر 
غنی شده و ماهی چرب از ویتامین D کمتری برخوردار است، اما به افزودن 
مقدار بیشتری از این ماده مغذی به برنامه غذایی روزانه شما کمک می کند.

رژیم غذایی کتو
هدف رژیم غذایی کتو وادار کردن بدن به سوزاندن چربی برای تولید انرژی 
است. برای تحقق این هدف، شما باید حداقل ۷۰ درصد کالری های مصرفی 
روزانه خود را از منابع چربی تامین کنید و کربو هیدارت ها سهمی تنها حدود 
۵ تا ۱۰ درصد دارند. ۲۰ تا ۲۵ درصد باقیمانده نیز از طریق مصرف پروتئین 

تامین می شود.
افرادی که یک رژیم غذایی کتوژنیک را دنبال می کنند، به طور معمول 
محصولات لبنی، مانند شیر و ماست ساده، را از برنامه غذایی خود حذف می 
کنند، زیرا به طور طبیعی حاوی لاکتوز )قند شیر( هستند. در عوض، این افراد 
محصولات لبنی با چربی بیشتر، مانند پنیر خامه ای، را مصرف می کنند که 

به طور معمول با ویتامین D غنی نشده اند.
اگر یک رژیم غذایی کتو را دنبال می کنید بر مصرف ماهی چرب و تخم 
مرغ برای تامین نیازهای خود به ویتامین D متمرکز شوید. رژیم غذایی کتو 
شما را به مصرف تخم مرغ کامل به واسطه محتوای چربی موجود در زرده آن 

تشویق می کند و ویتامین D نیز در این بخش ذخیره شده است.
رژیم غذایی 30 روز

افرادی که رژیم غذایی ۳۰ روز )Whole ۳۰( را دنبال می کنند باید مواد 
غذایی کامل مانند سبزیجات، گوشت، تخم مرغ، ماهی، مغزهای خوراکی، و 
برخی میوه ها را مصرف کنند، در شرایطی که غذاهای فرآوری شده، غلات، 

محصولات لبنی و حبوبات را حذف می کنند.
مشابه با رژیم های غذایی پالئو و کتو، مجموع ۳۰ می تواند شما را در معرض 
خطر کمبود ویتامین D قرار دهد، زیرا محصولات لبنی مانند شیر، ماست، و 
کفیر از رژیم غذایی حذف می شوند. مصرف تخم مرغ فراوان و به ویژه ماهی 
های چرب می تواند به تامین نیازهای ویتامین D بدن کمک کند. یک وعده 
پنج اونسی )۱۴۱ گرم( ماهی سالمون می تواند از 8۰۰ تا ۱,۳۰۰ واحد بین 
المللی ویتامین D را تامین کند. از آنجایی که این ویتامین محلول در چربی 
است، بدن قادر به ذخیره و استفاده از آن در آینده است. به بیان دیگر، یک 

وعده ماهی سالمون می تواند نیاز شما برای دو روز را پوشش دهد.
رژیم غذایی خام خواری

یک رژیم غذایی خام خواری تقریبا یا به طور کامل از مواد غذایی خام 
یا آنهایی که بیش از ۱۰۵ تا ۱۱۵ درجه فارنهایت )۴۰.۶ تا ۴۶.۱ درجه 
سلسیوس( حرارت نمی بینند، شکل می گیرد. دنبال کردن این رژیم غذایی 
به معنای حذف مقدار بسیار زیادی گوشت از برنامه غذایی است. به طور 
معمول افرادی که این نوع رژیم غذایی را دنبال می کنند مصرف سبزیجات، 
میوه ها، مغزها و دانه های خوراکی خام، غلات خام یا جوانه ها، حبوبات، 
روغن های حاصل از روش پرس سرد، و مواد غذایی تخمیر شده را مصرف 

می کنند.
اگر یک وگان خام  خوار سختگیر نیستید می توانید با مصرف ماهی خام و 
روغن جگر کاد )یک قاشق غذاخوری از آن ۱,۳۶۰ واحد بین المللی را تامین 
می کند( نیاز خود به ویتامین D را پاسخگو باشید. در غیر این صورت، باید 

مصرف مکمل را مد نظر قرار دهید.

رژیم هایی که خطر کمبود ویتامین D را افزایش می دهند 

 

علوم  و  بهداشت  دانشگاه  مصنوعی  کامل  قلب 
"اورگان")OHSU(برای جایگزینی دائمی با قلب اغلب 
بزرگسالان و کودکان ۱۰ سال به بالا که دچار نارسایی 

قلبی هستند، طراحی شده است.
اگرچه قلب های مصنوعی چندی است که وجود 
داشته است، اما تنها یک مورد برای استفاده انسانی 
در ایالات متحده آمریکا مورد تایید قرار گرفته است 
و تنها تا وقتی به کار گرفته می شود که بیماران پیوند 

قلب انجام دهند.
با این حال، دستگاهی که توسط دانشگاه "بهداشت 
عنوان یک  به  است،  یافته  توسعه  اورگان"  علوم  و 

جایگزین دائمی طراحی شده است.
"ریچارد  دکتر  توسط  مصنوعی  قلب  این 
وامپلر")Richard Wampler(، رئیس شرکت "اورگان 
بر  کار  است.  شده  اختراع   )OregonHeart("هارت

روی این دستگاه از سال ۲۰۱۴ شروع شده بود.
از زمانی که این شرکت سال گذشته فعالیت خود را 
متوقف کرد، دانشگاه به تنهایی توسعه آن را ادامه داد.
رساندن  حداقل  به  برای  تلاش  در  دستگاه  این 
احتمال خطای مکانیکی، بر خلاف دیگر قلب های 
مصنوعی، ساده ساخته شده است و تنها یک بخش 
متحرک دارد و هیچ دریچه ای وجود ندارد که بتواند 

گیر کند.
قسمت متحرک یک میله توخالی پوشیده شده با 
آلیاژ تیتانیوم است که داخل یک لوله تیتانیومی به 
جلو و عقب حرکت می کند و در داخل آن لوله بر روی 

یاتاقان های هیدرودینامیکی معلق است.
این دستگاه مشابه دو دریچه پایین قلب)بطن ها( 
کار می کند که ابتدا خون را به ریه ها و سپس به 

سراسر بدن منتقل می کند.
دانشگاه  مصنوعی  قلب  که  دیگری  ویژگی 
"OHSU" را از دستگاه های دیگر متمایز می کند این 
واقعیت است که جریان خونی ایجاد می کند که مشابه 

با ضربان طبیعی انسان است.
به گفته محققان این دانشگاه، این دستگاه آسیب 
خون و لخته شدن را به حداقل می رساند و همچنین 
را  سکته  و  گوارشی  خونریزی  خطر  است  ممکن 

کاهش دهد.
نیروی این قلب مصنوعی از یک جعبه باتری قابل 

شارژ تامین می شود که می تواند در جیب یا کمربند 
حمل شود. امید است که باتری در نهایت زیر پوست 
کاشته شود و سپس با استفاده از یک منبع خارجی 

شارژ شود.
در   "OHSU" مصنوعی  قلب  قبلی  نسخه های 
دوره های کوتاه مدت روی گاو و گوسفند موفقیت آمیز 
اکنون در حال توسعه یک  بوده است. دانشمندان 
مدل کوچک تر هستند که امیدوارند در آزمون های 
سه ماهه در گوسفند موفقیت آمیز باشد و در نهایت 

بتوان آزمایشات انسانی را دنبال کرد.

کشف دارویی جدید برای جلوگیری از بروز قلب مصنوعی دائمی ساخته شد
ناشنوایی

پژوهشگران بیمارستان پژوهشی "سنت جود" آمریکا کشف کرده اند که مهار 
آنزیمی به نام "کیناز" وابسته به "سیکلین ۲" یا به  اختصار "CDK۲" می تواند از 

موش ها در برابر از دست دادن شنوایی بر اثر صدا یا دارو محافظت کند.
 نتایج این پژوهش نشان می دهد که مهارکننده های CDK۲ از مرگ سلول های 
گوش داخلی جلوگیری می کنند و بنابراین توانایی حفظ شنوایی میلیون ها انسان را 
در سراسر دنیا دارند. به گفته ی سازمان بهداشت جهانی، ۳۶۰ میلیون نفر در سراسر 
جهان، از جمله ۳۲ میلیون کودک، از ناشنوایی ناشی از نقص مادرزادی یا دیگر عوامل 
رنج می برند. این عوامل شامل بیماری های عفونی، استفاده از داروهای خاص یا بودن 
در معرض سروصدای بیش  از حد است. با این  حال، در حال حاضر هیچ داروی تأیید 
شده توسط FDA وجود ندارد که از دست دادن شنوایی را درمان کرده یا از آن 
جلوگیری نماید. تیمی از پژوهشگران به سرپرستی دکتر "جیان زو" بیش از ۴۰۰۰ 
دارو را بررسی کردند تا ببینند آیا این داروها توانایی محافظت از سلول های موسوم به 
»کچلار« را در مقابل داروی شیمی درمانی "سیس پلاتین" دارند یا خیر. سیس پلاتین 
برای درمان انواع مختلفی از سرطان ها استفاده می شود اما در ۷۰ درصد از بیماران 
ناشنوایی برگشت ناپذیر ایجاد می کند. زو و همکارانش چندین ترکیب را شناسایی 
کردند که از سلول های کچلار در مقابل سیس پلاتین محافظت می کرد، تعداد زیادی 
از این ترکیبات در حال حاضر برای درمان بیماری های دیگر تأیید شده اند. سه ترکیب 
از ۱۰ ترکیب، مهارکننده های آنزیمی به نام CDK۲ بودند. یکی از این مهارکننده های 
CDK۲، یعنی کنپاولون، مؤثرتر از چهار ترکیب دیگری بود که در حال حاضر در 
آزمایش های بالینی برای درمان از دست دادن شنوایی استفاده می شوند. تزریق 
کنپاولون به گوش میانی موش ها، از آن ها در برابر ناشنوایی ناشی از سیس پلاتین 
محافظت کرد. علاوه بر این، کنپاولون از شنوایی موش ها در برابر صداهایی تا شدت 
۱۰۰ دسی بل نیز محافظت نمود. زو در این باره می گوید: با توجه به این که صداهایی با 
شدت ۱۰۰ دسی بل در گستره ی صداهایی قرار می گیرند که معمولاً برای مردم جامعه  
ما آزاردهنده است، کنپاولون می تواند کاربست بالینی قابل توجهی در درمان ناشنوایی 
ناشی از صدا داشته باشد.  در مورد از دست دادن شنوایی ناشی از سیس پلاتین، 
کنپاولون از تولید انواع اکسیژن سمی واکنش پذیر یا همان رادیکال های آزاد اکسیژن 
توسط میتوکندری سلول ها، که توسط CDK۲ تحریک می شود، جلوگیری می نماید.
 زو می افزاید: محافظت قوی ای که با یک بار تزریق کنپاولون تضمین می شود نشان 
می دهد که بازدارنده های CDK۲ می توانند پیشگیری کلینیکی و درمان ناشنوایی 
ناشی از سیس پلاتین یا صدا را در بیماران دگرگون کنند. اصلاح سیستم درمانی، 
بهینه سازی روش ارائه  دارو با استفاده از هیدرو ژل ها و اصلاح ساختاری ترکیبات از 
 CDK۲ طریق شیمی دارویی می تواند نتایج بهتری را در استفاده از مهارکننده های

برای درمان از دست دادن شنوایی در  انسان ها، تضمین کند..

فرار از آفتاب سوختگی با فناوری
 هوش مصنوعی

بسیاری از مردم نگران آن هستند که حضور مستمر آنها در فضاهای باز منجر به 
آفتاب سوختگی و سوزش شدید پوست بدنشان شود، اما برای حل این مشکل راه 

حل تازه ای ابداع شده است.
 یک شرکت تجاری محصول هوشمند کوچکی به نام Qsun ابداع کرده که در قالب 
یک گیره کوچک به لباس شما متصل می شود و با استفاده از آن نه تنها می توانید 
جلوی آفتاب سوختگی خود را بگیرید، بلکه از این طریق درخواهید یافت که به اندازه 

کافی ویتامین دی برای تامین نیازهای بدن خود دریافت کرده اید یا خیر.
QSun برای انجام وظایف خود مجهز به حسگرهای پیشرفته ای است که میزان 
اشعه ماورا بنفش دریافتی بدن را به طور لحظه به لحظه اندازه گیری می کنند و بر 
همین اساس به کاربر اطلاع می دهند که مدت زمان مناسب برای حضور وی در زیر 
نور خورشید چه میزان است. در صورت اتمام مدت زمان کافی، این ابزار پیام هشداری 

را برای گوشی کاربر می فرستد تا وی به سایه پناه ببرد.
این دستگاه همچنین قادر به محاسبه میزان ویتامین دریافتی توسط کاربر در مدت 
زمان حضور در زیر نور خورشید است. تمامی این اطلاعات از طریق برنامه موبایلی 
QSun قابل کنترل است. کنترل میزان سلامت پوست صورت و اعلام میزان کرم 
ضدآفتاب مورد نیاز پوست بدن از جمله دیگر قابلیت های این ابزار مفید است. هزینه 

خرید این محصول که در ابتدای تابستان به بازار می آید ۵۰ دلار است.

یک شرکت آمریکایی قصد دارد عینکی ابداع کند که می تواند اطلاعات را 
مستقیما به گوش کاربر منتقل کند.

یک شرکت آمریکایی که به ابداع هدفون های بی صدا مشهور است، قصد دارد 
عینکی ابداع کند که بر صدا متمرکز است.

شرکت آمریکایی "بوز" )Bose( اعلام کرده است این عینک، یک لایه شنیداری 
از اطلاعات و تجربیات را به جهان پیش روی کاربر اضافه خواهد کرد.

این ابزار بدون نام، از این نظر با دیگر ابزار پوشیدنی متفاوت است که می تواند با 
حرکات و صدای فردی که از آن استفاده می کند، کنترل شود.

این عینک، به اسپیکر کوچکی مجهز است که اطلاعات را، مستقیما به گوش 
فرد منتقل می کند؛ به طوری که افراد دیگر آنها را نمی شنوند.

در بیانیه شرکت "بوز" آمده است: این عینک، آنچه می بینید تغییر نمی دهد 
اما به دلیل داشتن حسگرهای حرکتی، بدون نیاز به  لنز ترکیبی یا دوربین تلفن 
همراه، از آن باخبر می شود و به جای کشیدن، ضربه زدن یا تایپ کردن صفحه 
لمسی، امکان کنترل محتوا را با استفاده از حرکات ساده سر و صدا فراهم می کند. 
همچنین، کاربر می تواند عینک را با استفاده از بلوتوث، به تلفن همراهش متصل 
کند. این محصول، باریک و سبک طراحی شده و شبیه به عینک های آفتابی 

معمولی است اما صدا و عملکرد آن، به هدفون های شرکت "بوز" شباهت دارد.
 )GPS( "قابلیت دیگر این ابداع جدید، موقعیت یابی با استفاده از "جی پی اس
است. حسگرهای عینک، حرکت و داده های موقعیت را به اپلیکیشن موجود در 

آن منتقل می کنند و محتوای زمانی را فورا به گوش کاربر انتقال می دهند.

صندوق  در  کات(  )میگرن  میگرن  درمان  داروی 
نوآوری و شکوفایی رونمایی شد.

 اسپری بینی برای درمان میگرن که توسط یکی 
از شرکت های دانش بنیان مستقر در پارک فناوری 
پردیس به تولید رسیده امروز با حضور رئیس هیات 

عامل صندوق نوآوری و شکوفایی رونمایی شد.
این شرکت پیش از این ها موفق به تولید پودرهای 
درمان سردرد میگرن شده بود و اکنون برای اولین 
بار در جهان اسپری بینی برای مهار سردرد و درمان 
میگرن را تولید کرد.این شرکت دانش بنیان توسعه 
یافته در راستای طراحی داروهای میگرنی فعالیت 
می کند.میگرن کات )اسپری بینی( برای پیشگیری 
از حملات میگرنی استفاده می شود و اثر تسکین 
دهنده حین بروز حمله سردرد را دارد. این دارو به 

به  اختصاصی  دار  اپلیکیشن  داروی  اولین  عنوان 
شمار می رود.از وضعیت های این دارو می توان به 
از طریق عروق خونی  از دارو  جذب سطح وسیعی 
اشاره کرد. این شکل دارویی راحت و مطمئن برای 
مصرف بیمار است و اثرگذاری زیادی بر مغز به واسطه 
اعصاب بویایی دارد. همچنین اسپری بینی با دسترسی 
مناسب به سیستم لمسی می تواند اثرگذار در درمان 
از  بالینی این دارو در بیش  میگرن باشد.کارآزمایی 
۳۰۰ بیمار میگرنی مورد استفاده قرار گرفته که 8۱ 
درصد آنها درمان شده اند.ترکیب موثر مواد طبیعی 
استخراج شده از گیاهان دارویی توانمند در کاهش و 
حذف سردردهای میگرنی شامل سینوئل، اوکالیپتول، 

آلفایونون، آنتول لینالول، کارواکرول می شود.
هر پاف اسپری بینی ۱۰۰ میکرولیتر پاشش انجام 

می دهد و قطر ذرات در هر پاف اسپری داروی میگرن 
در حدود ۱۰ میکرون است. این اندازه باعث گسترش 
بهینه دارو در حداکثر سطح ممکن مخاط بینی می 

شود.
سال   ۲۵ حاصل  که  است  دارویی  کات  میگرن 
مطالعات محققان ایرانی و بین المللی که متشکل 
از عصاره ترکیب گیاهان دارویی مختلفی از جمله 
اسطوخودوس، بنفشه، رازیانه، گشنیز، مرزن جوش 
و اکلیل الملک است که در منابع طب سنتی ایران 
از آنها به عنوان رفع کننده سردردهای میگرنی یاد 

شده است.
درمان  و  مثبت  اثربخشی  بر  علاوه  کات  میگرن 
سردردهای میگرنی، به کاهش شدت سایر سردردها 

در زمان درد کمک می کند.

عینکی که صداها را در گوش زمزمه می کند

داروی درمان میگرن رونمایی شد



اجتماعی۶

آیت الله علوی گرگانی:

مسئولان باید امانت دار خون های شهدا باشند
یکی از مراجع تقلید شیعیان با بیان اینکه شهدا خون خویش را فدای دین اسلام کردند، 

گفت: مسئولان باید امانت دار خون های پاک شهدا باشند. 
آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی، در دیدار اعضای شورای معاونان بنیاد شهید و امور 
ایثارگران استان قم که در آستانه روز بزرگداشت شهدا برگزار شد، افزود: شهدا جان خود را 
برای دفاع از دین خدا و ارزشها فدا کردند و بالاتر از این ارزشی نیست،  و مسئولیت ها در قبال 

این خون ها سنگین است.
وی ادامه داد: شهدا با خدا معامله کردند و از دلبستگی ها گذشتند و جان خویش را تقدیم 

کردند و خداوند در مقابل این جانفشانی مقام والایی برای شهدا قرار داده است.
استاد سطوح عالی حوزه تأکید کرد: به واسطه این جایگاه رفیع شهدا جایگاه رفیعی در دنیا 

نیز دارند و هر کس به ایشان منتسب هست نزد مردم دارای احترام خاصی است.
وی تصریح کرد: بعد از شهدا مسئولیت ها سنگین تر است، دفاع از ارزش هایی که شهدا به 
خاطرش جانشان را فدا کردند، دفاع از اسلام بر دوش همه است، اما متأسفانه برخی مسئولان 

در این عرصه کوتاهی می کنند.
آیت الله علوی گرگانی بیان داشت: باید در عملکردها همه جوانب را سنجید،  در نظام 
اسلامی که ثمره خون شهدا است،  مسئولان در قبال اعمالشان باید به شهدا پاسخگو باشند.

قم ۶ هزار شهید و ۱۲ هزار جانباز و آزاده دارد
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم نیز در این دیدار ضمن ابلاغ سلام ریاست 
عالی بنیاد شهید و امور ایثارگران و گرامی داشت روز بزرگداشت شهدا گفت امروز مفتخریم 

خدمت گذار ۶ هزار شهید،  قریب ۱۲ هزار جانباز و آزاده در استان قم هستیم.
سید جواد هاشمی افزود: اقدام در راستای تکریم خانواده شهدا و ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت دو وظیفه اصلی بنیاد شهید است، اجرای برنامه های مختلف فرهنگی از سوی بنیاد 
و با جلب مشارکت خانواده های ایثارگر و مشارکت های مردمی از جمله برگزاری یادواره ها و 
اجرای برنامه های مذهبی در حسینیه های شهدا در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

دنبال می شود.
در پایان این دیدار نسخه ای از وصایای شهدای استان قم از سوی مدیرکل بنیاد استان 

تقدیم حضرت آیت الله علوی گرگانی شد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

اجرای 890 کیلومتر سیستم آبیاری قطره ای 
فضای سبز 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، از اجرای ۱۰کیلومتر سیستم آبیاری قطره در 
سال جاری و افزایش آبیاری قطره ای  فضاهای سبز شهرك ها و نواحی صنعتی استان به 

8۹۰ کیلومترخبر داد.
امیر طیبی نژاد در مراسم درخت کاری در شهرك صنعتی محمودآباد قم با اعلام این 
خبراظهارداشت: با وجود شرایط سخت آب و هوایی و همچنین محدودیت منابع آبی ولی 
خوشبختانه فضاهای سبز شهرك ها و نواحی صنعتی قم از شرایط مناسبی برخوردار می 

باشند.
وی با بیان اینکه نگهداری و حفظ وضعیت موجود سخت تر از ایجاد و توسعه فضاهای سبز 
در شهرك های صنعتی قم است تصریح کرد: در یك مقطع زمانی و در شرایط مناسب می 
توان نسبت به ایجاد فضاهای سبز اقدام کرد ولی نگهداری از آن در گرمای بالای ۴۰ درجه 
تابستان و یا برودت زیر ۱۰ درجه یخبندان زمستان آنهم با بیش از ۵۰ درجه اختلاف دما در 

طول سال امری سخت و طاقت فرسا است.
طیبی نژاد با بیان اینکه کمبود منابع آبی نیز یکی از عوامل مهم در سخت شدن شرایط 
نگهداری فضاهای سبز است گفت: این شرکت با تمام توان و براساس وظایف خود نسبت 
به ایجاد و توسعه فضاهای سبز در سطح شهرك های صنعتی اقدام می کند و خوشبختانه 
سرانه ی این فضاها در شهرك های صنعتی قم بیش از استاندارد و تعاریف در این زمینه 
است ولی نگهداری و شاداب نگه داشتن آنها نیازمند کمك وهمیاری همه دستگاه های 

استان است.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم واگذاری امور اجرایی شهرك های صنعتی به 
بخش خصوصی در راستای اجرایی شدن اصل ۴۴ قانون اساسی را مد نظر قرار داد و 
خاطرنشان ساخت: محدودیت های منابع مالی و آبی، کار نگهداری فضاهای سبز را با سختی 
روبرو کرده است البته ما بعنوان نماینده دولت در کنار و حامی شرکت های خدماتی هستیم 

ولی همکاری سایر دستگاه ها نیز ضروری و لازم بنظر می رسد.
وی وجود فضای سبز در شهرك ها و نواحی صنعتی در استان که در حاشیه شهر قرار 
گرفته اند را نعمت و سرمایه ای مهم برشمرد و تاکید کرد: در شرایطی که در طول سال شهر 
قم شاهد گرد و غبار است فضاهای سبز و درخت کاری شهرك های صنعتی قم کمك قابل 

توجهی به تلطیف هوا خواهند داشت.
طیبی نژاد با تاکید بر اینکه وجود حتی یك درخت هم برای ما مهم و حیاتی است بیان 
داشت: برای نگهداری مناسب از فضاهای سبز و درخت کاری های انجام شده، کلیه فضاهای 
سبز در سطح شهرك ها و نواحی صنعتی را به سیستم قطره ای به طول 8۹۰ کیلومتر مجهز 

کرده ایم تا مدیریت مناسبی از منابع آبی خود داشته باشیم.

شهردار اصفهان :

مسافران نوروزی در اصفهان اینترنت رایگان 
دریافت می کنند

شهردار اصفهان گفت: ایام نوروز امسال چندین نقطه از شهر اصفهان به اینترنت رایگان 
پر سرعت مجهز می شود تا مردم و مسافران نوروزی از این امکان و تسهیلات ویژه برخوردار 

شوند.
قدرت اله نوروزی در برنامه رادیویی »سلام اصفهان« اظهار کرد: ستاد تسهیلات خدمات 
سفر شهر اصفهان آمادگی کامل دارد تا در ایام نوروز بهترین خدمات را به مسافران نوروزی 

ارایه کند.
وی با بیان اینکه در روزهای پایانی سال شهرداری برای میزبانی از مسافران نوروزی تدارکات 
لازم را فراهم کرده است، از تمام شهروندان اصفهانی خواست در این مسیر شهرداری را 
همراهی کنند تا از مسافرانی که شهر اصفهان را به عنوان مقصد سفر خود در نوروز ۹۷ 

انتخاب کرده اند، استقبال و میزبانی خوبی انجام شود.
وی اظهارکرد: در این روزها که البته روزهای شادمانی است و شادی حق مردم است، 
دوست داریم لبخند را بر لبان تمام مردم ببینیم، اما باید همه تلاش کنیم تا در کنار این 
شادی ها احترام به حقوق دیگران را رعایت کنیم و سلامتی دیگران، حفاظت از محیط 

زیست و حضور در کنار خانواده ها را موضوع جدی بدانیم.
شهردار اصفهان با بیان اینکه نباید در این روزها استفاده از حق خودمان را وسیله ضرر به 
دیگران قرار دهیم، گفت: لازم است همه به حقوق یکدیگر احترام بگذارند تا شاهد آرامش و 

شادی همگانی طی ایام نوروز در شهر اصفهان باشیم.
نوروزی ادامه داد: تمام تلاش شهرداری اصفهان تحقق قولی است مبنی بر تکمیل خط یک 

قطار شهری اصفهان تا پایان سال و رسیدن قطار به ایستگاه صفه.
وی از شهروندانی که در برنامه های هفته درختکاری و توسعه فضای سبز متوازن و 
متناسب با اقلیم اصفهان همکاری و مشارکت کردند، تشکر کرد و گفت: طی چند روز 
گذشته بیش از 8۰ هزار اصله نهال توسط شهرداری برای کاشت به صورت رایگان در 
بین شهروندان توزیع شد که امیدواریم در آینده ای نزدیك از سبزینگی آنها استفاده 

شود.
شهردار اصفهان پیشاپیش ۲۲ اسفندماه که به نام »روز ایثار و شهادت« نامگذاری شده 
را گرامی داشت و تصریح کرد: شهرداری در دوران دفاع مقدس تعداد هشت شهید تقدیم 
انقلاب اسلامی کرد، از این رو شهرداری در هفته گذشته برای نخستین بار  کنگره گرامیداشت 

نام و یاد این شهدا را برگزار کرد که مورد استقبال خانواده این شهیدان گرانقدر قرار گرفت.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد

تغییر کاربری اراضی کشاورزی زیر ذره بین 
گشت های نوروزی

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: با راه اندازی گشت های ویژه نوروزی در 
مراکز بخش ها، تغییر کاربری اراضی کشاورزی در ایام تعطیلات نوروز زیر ذره بین همکاران 

ما قرار دارد. 
محمدرضا طلایی اظهار کرد: با نزدیک شدن به ایام تعطیلات سال نو، در تمام مراکز استان 
با راه اندازی اکیپ های گشت نوروزی، نظارت دقیقی بر تغییر کاربری اراضی کشاورزی و 

ساخت و سازهای غیرمجاز در سطح استان داریم.
وی با تاکید بر اینکه مردم هرگونه ساخت و ساز غیرمجاز و تغییر کاربری اراضی کشاورزی 
را می توانند به سامانه ۱۳۱ اطلاع دهند، افزود: همکاران ما گزارشات رسیده به این سامانه را 
به صورت ویژه پیگیری کرده و با حضور به موقع از تخریب اراضی کشاورزی و ساخت و ساز 

غیرمجاز جلوگیری می کنند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم بیان کرد: به افراد سودجویی که قصد دارند با 
استفاده از تعطیلات نوروزی اقدام به تخریب اراضی کشاورزی و ساخت و ساز غیرمجاز در 
باغات استان کنند هشدار می دهیم که همکاران ما در این ایام با آماده باش کامل با هرگونه 

تخلف برخورد خواهند کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن درخواست از مردم برای اهتمام ویژه نسبت به 
حفظ اراضی کشاورزی و باغات گفت: با توجه به اینکه امسال وضعیت بارش در استان قم 
مناسب نبوده و اراضی کشاورزی و باغات تقریبا خشک هستند، زمینه آتش سوزی در باغات 
استان فراهم است که ضروری است هم استانی های عزیز با دقت بیشتر از بروز خسارت های 

ناشی از آتش سوزی در باغات و اراضی کشاورزی قم جلوگیری کنند.
طلایی اضافه کرد: همکاران ما در ایام نوروز در تمام مراکز کشاورزی بخش های استان به 
صورت شبانه روزی آماده دریافت گزارشات مردمی در این زمینه هستند و بازدیدهای مستمر 

و منظمی را هم از اراضی کشاورزی و باغات انجام خواهند داد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم هشدار داد:

دستکاری دریاچه نمک برای استان چالش برانگیز است

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه ظرفیت گردشگری 
دریاچه نمک از ظرفیت معدنی آن بیشتر است، گفت: اگر دریاچه نمک بدون 
ضابطه با عنوان معدن دستکاری شود می تواند چالش های خاصی را برای استان 

به دنبال داشته باشد 
سید محمدتقی سجادی پیش از ظهر دیروز در نشست خبری خود به مناسبت 
هفته منابع طبیعی با اشاره به اینکه هر ساله در هفته منابع طبیعی از ۱۵ الی ۲۱ 
اسفندماه به مباحث مرتبط با منابع طبیعی پرداخته می شود، اظهار کرد: اکنون 
چالش های منابع طبیعی به عنوان یک محور توسط مسؤولان ارشد کشوری دنبال 

می شود.
وی توجه به چالش های زیست محیطی را یک موضوع اجتناب ناپذیر خواند و 
اضافه کرد:  تخریب عرصه های تصرف شده و مبارزه با متجاوزان و متخلفان منابع 

طبیعی به صورت ویژه توسط منابع طبیعی دنبال می شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه بیش از ۹۰ درصد 
عرصه های استان در حوزه منابع طبیعی تعریف می شود، تصریح کرد:  برای تثبیت 
مالکیت دولت در این عرصه ها باید اسناد مالکیت دریافت شود و طی دو سال اخیر 

برای بیش از ۴۰۰ هزار هکتار اسناد تک برگ دریافت شده است.
وی با تاکید بر اینکه اجرای پروژه های کمربند حفاظتی در استان قم از سال 
گذشته دنبال شده است، خاطرنشان کرد:  منابع طبیعی تلاش می کند تا بتواند 

زمینه های تخلف را به صورت قابل توجه کاهش دهد.

 تحمیل فشار اجرای پروژه های بزرگ عمرانی برعرصه های منابع 
طبیعی قم 

سجادی یادآور شد: فشار اجرای پروژه های بزرگ عمرانی در عرصه های منابع 
طبیعی بر استان قم تحمیل شده است اما امیدواریم بتوانیم بخشی از این بار را از 
عرصه های سرزمینی برداشته و برای بازگرداندن عرصه های منابع طبیعی تلاش 
کنیم. وی از اجرای پروژه های نهال کاری یاد کرد و ادامه داد: با وجود اینکه در 
گذشته برخورد با منابع طبیعی سلبی بوده تا از تخریب و تصرف جلوگیری شود 
اما اکنون ماده ۳ حفاظت و بهره برداری از منابع طبیعی این بستر را ایجاد کرده تا 
بتوانیم با مشارکت بخش خصوصی در حوزه های مختلف بوته کاری، کاشت نهال و 

گیاهان دارویی ورود کنیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خاطرنشان گرد: اگر جنگل و مرتع 
به ارزش اصلی خود برسد مردم بهترین نگه داران منابع طبیعی خواهند بود و دیگر 

نیازی به روش های قهری نخواهیم داشت.
وی در مورد وضعیت کنونی فرودگاه قم گفت: ساز و کار و قانون استفاده از 
عرصه های منابع طبیعی به خوبی مشخص است و اینکه فردی با عنوان دلسوزی 
و تعجیل در کار این قوانین را رعایت نکند به معنای انجام کار درست نیست؛ اگر 

فردی ادعای سرمایه گذاری کند باید نسبت به قوانین نیز توجه داشته باشد.
 مدیران استان به دنبال رفع مشکلات  فرودگاه هستند  

سجادی ادامه داد: زمانی که فردی برای احداث فرودگاه در قم اعلام حضور 

کرد، برخی ذوق زده شدند به همین علت به هیچکدام از تشریفات قانونی توجه 
نداشتند اکنون نیز رأی دادگاه به نفع منابع طبیعی صادر شده است اما اقدامات 
لازم برای خلع ید دنبال نمی شود چراکه مدیران هم نظر شده و به دنبال رفع 

مشکلات هستند.
وی با بیان اینکه پیشرفت نکردن پروژه فرودگاه در دورانی به گردن منابع طبیعی 
انداخته شد، عنوان کرد: این موضوع در حالی مطرح شد که توقف اولیه این پروژه 
به علت داشتن شاکی خصوصی بود و سرمایه گذار پروژه فرودگاه نیز مجوزهای 
دیگر را از مجموعه های مختلف از جمله سازمان هواپیمایی کشور دریافت نکرده 
بود. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم اضافه کرد: اکنون قسمت های 
سخت پروژه فرودگاه به پایان رسیده است و طی جلسه ای با حضور رئیس مجلس، 
رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری و مسؤولان ارشد استان برای این 
پروژه تدابیر لازم اندیشیده شده است.وی با تاکید بر اینکه برخی از عرصه های 
منابع طبیعی برای بهره برداری در قالب معدن در اختیار مجموعه های مختلف قرار 
گرفته است، گفت: منابع طبیعی با سرمایه گذاری های مختلف در حوزه گردشگری 
مخالف نیست اما اجرای برخی از پروژه ها در عرصه منابع طبیعی می تواند چالش ها 

و تهدیدهای جدی را برای استان قم به دنبال داشته باشد.
 ظرفیت گردشگری دریاچه نمک بیشتراز ظرفیت معدنی آن است 

سجادی با بیان اینکه ظرفیت گردشگری دریاچه نمک از ظرفیت معدنی آن 
بیشتر است، افزود: اگر دریاچه نمک بدون ضابطه با عنوان معدن دستکاری شود 
می تواند چالش های خاصی را برای استان به دنبال داشته باشد اما اگر سازمان 
صنعت، معدن و تجارت بهره برداری از این محدوده در قالب معدن را تمام شده 
اعلام کند منابع طبیعی به عنوان مالک می تواند بهره برداری از دریاچه نمک را به 

حوزه گردشگری واگذار کند.
وی با تاکید بر اینکه برای استفاده ظرفیت گردشگری کوه نمک این محدوده باید 
از وضعیت معدن خارج شود، عنوان کرد: منابع طبیعی با درخواست صدور مجوز 
برای بهره برداری صنعتی و معدنی در برخی از مناطق مخالف می کند اما نسبت به 

بهره برداری های گردشگری با رعایت قوانین موردنظر نگاه مثبت دارد.
 اجرای 50 سازه کنترلی و تنظیمی سیلاب در پردیسان 

 سجادی از اجرای ۵۰ سازه کنترلی و تنظیمی سیلاب در پردیسان یاد کرد و 
ادامه داد: امیدواریم با این سازه ها بتوانیم از سیلاب هایی که منطقه بالادست قم را 

تهدید می کند جلوگیری کنیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه وسعت کانون های 
تولید ریزگرد این استان ۱۰۵ هزار هکتار است، تصریح کرد: طی دهه های اخیر 
هشت هزار و ۵۰۰ هکتار نهال در قم کاشته شد اما طی سه ماه پایانی سال جاری 

و سه ماه نخست سال آینده هزار و ۴۰۰ هکتار نهال در قم کاشته می شود.
وی با بیان اینکه سال آینده هزار هکتار در استان قم با مشارکت بنیاد برکت نهال 
کاری خواهیم داشت، مطرح کرد: در سال آینده در مجموع دو هزار و ۴۰۰ هکتار 

نهال در استان قم کاشته می شود.
سجادی با تاکید بر اینکه بیش از هزار محافظ افتخاری در حوزه منابع طبیعی 
فعالیت دارند، اظهار کرد: استان قم دارای ۴۰۰ هزار هکتار مساحت مستعد بیابانی 
شدن، ۱۷۶ هزار هکتار بیابان و ۱۰۵ هزار هکتار کانون تولید ریزگرد است که ۲۳ 
هزار هکتار از این مساحت در اولویت پوشش قرار گرفته به همین علت مقابله با 

کنترل بیابان زایی نیازمند یک عزم عمومی است.
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اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 
آگهی ثبتی  )م الف 1391(

آگهی تغییرات شرکت فنی مهندسی افراز سنج رایانه با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۲۱۷۷ و شناسه 
ملی ۱۰8۶۰۹۷۰۰8۱ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۳۹۶/۰۴/۱۰ تصمیمات ذیل اتخاذ شد :

مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید: قم – شهر قم – دور شهر-  کوچه سمیه ۴ )رضایی( 
– بلوار سمیه -  پلاک۳۶ طبقه اول - کد پستی ۳۷۱۵۶۶۳۳۶۴ تغییر یافت.

با ثبت این مستند تصمیمات تغییر محل ) تغییر نشانی در یک واحد ثبتی ( انتخاب شده توسط متقاضی 
در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل دسترس می 

باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1392(
آگهی تغییرات موسسه صندوق قرض الحسنه الزهرا قم به شماره ثبت ۱۷ و شناسه ملی ۱۰۵۹۰۰۰۰۱۶۰ 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۳۹۶/۰۹/۲۵ و مجوز شماره ۱8۰۱ مورخه ۱۳۹۶/۱۱/۲۶ سازمان 

اقتصاد اسلامی ایران تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
آقایان محمدحسن طاهری به شماره ملی ۰۳8۳۵۰۶۵۴۹ به سمت رئیس هیئت مدیره ، محمدحسین 
ترجیح به شماره ملی ۰۳8۳۵۰۷۲۹۴ ب سمت نائب رئیس هیئت مدیره ، حسینعلی خوش صحبت 
خوب به شماره ملی ۰۳8۴۰۲8۱۵۲ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره ، سید محمدتقی موسوی 
به شماره ملی ۰۳8۴۵۳۲۳۶۵ به سمت خزانه دار و عضو هیئت مدیره و سید رضا طباطبائی فر به شماره 
ملی ۰۳۷۰۲۶88۶۵ به سمت عضو اصلی هیئت مدیره انتخاب شدند . کلیه اوراق و اسناد تعهدآور با امضای 
مدیرعامل و دو نفر از اعضای هیئت مدیره و در غیاب مدیرعامل با امضای رئیس هیئت مدیره و با مهر 

موسسه معتبر می باشد . 
با ثبت این مستند تصمیمات تعیین وضعیت حق امضاء  ،تعیین سمت مدیران  انتخاب شده توسط 
متقاضی در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل 

دسترس می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1393(
آگهی تغییرات موسسه صندوق قرض الحسنه الزهرا قم به شماره ثبت ۱۷ و شناسه ملی ۱۰۵۹۰۰۰۰۱۶۰ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۱۳۹۶/۰۹/۲۳ و مجوز شماره ۱8۰۱ مورخه ۱۳۹۶/۱۱/۲۶ 

سازمان اقتصاد اسلامی ایران تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
۱- آقایان محمدحسن طاهری به شماره ملی ۰۳8۳۵۰۶۵۴۹ ، محمدحسین ترجیح به شماره ملی 
۰۳8۳۵۰۷۲۹۴ ، حسینعلی خوش صحبت خوب به شماره ملی ۰۳8۴۰۲8۱۵۲ ، سید محمدتقی 
موسوی به شماره ملی ۰۳8۴۵۳۲۳۶۵ و سید رضا طباطبائی فر به شماره ملی ۰۳۷۰۲۶88۶۵ به عنوان 
اعضای اصلی هیئت مدیره و محمد طاهری به شماره ملی ۰۳8۵۹۹۳۹۹۴ و مهدی ترجیح به شماره ملی 

۰۳8۴۶۱۱۶۰۵ بعنوان اعضای علی البدل هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند .
۲- آقای روح اله بابایی به شماره ملی ۰۳8۴۱۹۳۰۱۳ به عنوان بازرس اصلی و آقای مرتضی پور گلستانی 

زاده به شماره ملی ۰۳8۵۵۰۲۳۷۰ به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند .
با ثبت این مستند تصمیمات انتخاب مدیران ،انتخاب بازرس  انتخاب شده توسط متقاضی در سوابق 

الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل دسترس می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی )م الف 1394(

آگهی تغییرات شرکت داده کاوی سحاب پرداز با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۴۷۲۳ و شناسه 
ملی ۱۴۰۰۶۵۹۲۲۶۲ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۰۵ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
آقایان علی صادقیان رنانی به شماره ملی ۱۲۹۳۱۲8۵۴۶ به سمت رئیس هیئت مدیره ) خارج از شرکاء 
( ، سعید کریمی دستنائی به شماره ملی ۰۳8۵۹۷۳8۰۲ به سمت نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
) خارج از شرکاء ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند . کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل 
چک برات سفته و قراردادها و عقوداسلامی و اوراق عادی و اداری با امضاء رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 

متفقا و با مهر شرکت معتبر می باشد .
با ثبت این مستند تصمیمات انتخاب و تعیین سمت هیئت مدیره، تعیین وضعیت حق امضاء انتخاب 
شده توسط متقاضی در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت 

قابل دسترس می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1395(
آگهی تغییرات شرکت تلاشگران عرصه سلامتی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۴8۵۳ و شناسه 
ملی ۱۰8۶۰۹۹۶۳۶۹ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۱۰/۳۰ تصمیمات 

ذیل اتخاذ شد :
مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید: استان قم – شهرستان قم – بخش مرکزی – شهر قم – امامزاده 
ابراهیم – کوچه سوم خرداد ۱۷ )۱8( – بلوار سوم خرداد – پلاک ۲۵۵ – طبقه همکف - کد پستی 

۳۷۱88۴8۱۹۶ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
با ثبت این مستند تصمیمات تغییر محل ) تغییر نشانی در یک واحد ثبتی ( انتخاب شده توسط متقاضی 
در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل دسترس می 

باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

//////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1396(
آگهی تغییرات شرکت سپهر کوثر کویر سهامی خاص به شماره ثبت ۳۱۹۲ و شناسه ملی ۱۰8۶۰۹8۰۰۷۱ 

به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۰8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید: قم – شهرستان قم – بخش مرکزی – شهر قم – معلم – کوچه 
اقبالیان – بن بست ملاحسینی ۲ – پلاک ۲8 – طبقه همکف -  کد پستی ۳۷۱۵۷۶۵۱۷۵ تغییر یافت و 

ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
با ثبت این مستند تصمیمات تغییر محل ) تغییر نشانی در یک واحد ثبتی ( انتخاب شده توسط متقاضی 
در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل دسترس می 

باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1397(
آگهی تغییرات شرکت خوشنام آبادگران صنعت کویر ) با مسئولیت محدود( به شماره ثبت ۱۴۶۹۲ 
و شناسه ملی ۱۴۰۰۶۵۵۲۶8۲ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۰۲/۲۵ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
مرکز اصلی شرکت از آدرس قبلی به آدرس جدید: شهر قم – خیابان ترمینال کوچه دوم چپ – کوچه 
خداکرم ۲ پلاک ۰کد پستی ۳۷۱8۱۱۳۳۵8 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح 

گردید .

با ثبت این مستند تصمیمات تغییر محل ) تغییر نشانی در یک واحد ثبتی ( انتخاب شده توسط متقاضی 
در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل دسترس می 

باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1398(
ملی  شناسه  و  ثبت ۱۳۱۴۹  شماره  به  خاص  سهامی  آنا  شهد  شیرین  شرکت  تغییرات  آگهی 
۱۴۰۰۴۵۲۱۰8۳ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۱۱/۲۶ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد :
مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید: استان قم – شهرستان قم – بخش مرکزی – شهر قم – عماریاسر 
– کوچه عماریاسر ۴۵ – بلوار عماریاسر – پلاک ۰ – مجتمع آنا – طبقه سوم - کد پستی ۳۷۱۴۷۶۶۵۱۵ 

تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
با ثبت این مستند تصمیمات تغییر محل ) تغییر نشانی در یک واحد ثبتی ( انتخاب شده توسط متقاضی 
در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت قابل دسترس می 

باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1399(
آگهی تغییرات شرکت خدماتی ره آب ساز عمران قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۲8۶8 و شناسه 
ملی ۱۰8۶۰۹۷۶8۵۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۰۲ تصمیمات 

ذیل اتخاذ شد :
تعداد اعضاء هیئت مدیره به ۴ نفر افزایش یافت و ماده ۱۴ اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید .

با ثبت این مستند تصمیمات اصلاح ماده اساسنامه ) کاهش / افزایش تعداد اعضا هیئت مدیره ( انتخاب 
شده توسط متقاضی در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت 

قابل دسترس می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

/////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

آگهی ثبتی  )م الف 1400(
آگهی تغییرات شرکت خدماتی ره آب ساز عمران قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۲8۶8 و شناسه 
ملی ۱۰8۶۰۹۷۶8۵۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۰۲ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
خانمها منصوره فاضلی فرد به شماره ملی ۰۳۷۰88۹۷۱۱ بسمت رئیس هیئت مدیره )خارج از شرکاء( 
، مریم فاضلی فرد به شماره ملی ۰۳۷۰۴۶۳۷8۱ بسمت نائب رئیس هیئت مدیره )خارج از شرکاء( ، آقای 
محمدحسن فاضلی فرد به شماره ملی ۰۳8۱8۴۰۷۴۳ بسمت مدیر عامل و عضو هیئت مدیره )خارج از 
شرکاء( ، لیلا تقوی به شماره ملی ۵۱۲۹۶۵۳۱۹۱ بعنوان عضو هیئت مدیره دارنده ۱۲/۵8۷/۵۰۰ ریال سهم 
الشرکه برای مدت نامحدود انتخاب شدند . کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک ، سفته 
، بروات ، قراردادها ، عقود اسلامی و کلیه اوراق عادی و مکاتبات اداری با امضاء مدیرعامل یا رئیس هیئت 

مدیره و با مهر شرکت معتبر می باشد .
با ثبت این مستند تصمیمات تعیین وضعیت حق امضاء ، انتخاب و تعیین سمت هیئت مدیره انتخاب 
شده توسط متقاضی در سوابق الکترونیک شخصیت حقوقی مرقوم ثبت و در پایگاه آگهی های سازمان ثبت 

قابل دسترس می باشد .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم

 علی حبیبی 

ازدواج در جامعه ما از مدت ها پیش مشکل شده و خیلی 
از این دشواری ها به شرایط اقتصادی جامعه و برخی هم از 
نحوه برخورد دو خانواده یا زوج جوان در خصوص چگونگی 
برگزاری رسم و رسوم های مختلف این جشن بر می گردد. 

خیلی از ازدواج ها بدون داشتن خانه و خودرو از سرگرفته 
شد و زوج ها در کمال آرامش و رضایت به زندگی خود ادامه 
دادند، اما خیلی از ازدواج ها با داشتن خانه و خودرو و خیلی 
از امکانات دیگر، با آرامش و رضایت همراه نیست و برخی از 
همین زوج ها از هم جدا شدند و خیلی ها هم در شرایط نه 
چندان مطلوب زندگی می کنند. بنابر این پول و امکانات و 
خانه و خودرو و چیزهایی از این قبیل هرگز عامل پایداری 
یک زندگی نیست در حالی که نداشتن آن نیز باعث فروپاشی 

یک خانواده نخواهد بود. 
برخی ازدواج ها به خاطر چشم و هم چشمی از هم پاشیده 
می شود که مهریه های سنگین، خریدهای عروسی، جهیزیه 
های سنگین و هزینه های آن چنانی برای برگزاری مراسم 
عروسی از جمله این موضوعات است. خیلی از ازدواج ها به 
خاطر همین موضوعات سر نمی گیرد و اگر هم بگیرد یک 
عمر قرض و پرداخت اقساط سنگین برای خانواده عروس و 

داماد در بردارد. 
در شرایط کنونی شاید مهمترین موضوع تشکیل یک زندگی 
می تواند شغل و داشتن درآمد کافی باشد و بقیه مشکلات 
اقتصادی و داشتن خانه می تواند به مانند زندگی خیلی از 

زوج های دیگر، به تدریج رفع شود. 

خیلی از ازدواج های جامعه به خاطر موضوعات کم اهمیت 
نظیر آنچه در بالا گفته شد انجام نمی گیرد و خیلی از زوج 
ها نیز با تفکرات اشتباه برخی خانواده ها نیز به مرحله ازدواج 
نمی رسد که ممکن است جوانان همین خانواده ها به خاطر 
این سختی گیری ها تا پایان عمر نیز مجرد بمانند و اگر هم با 

فرد دیگری ازدواج کنند پایانی خوشی نداشته باشند. 
یکی از کاستی هایی که در جامعه ما وجود دارد نداشتن 
یک الگوی مناسب برای ازدواج است یعنی خانه، خودرو، 
هزینه سنگین جهیزیه و مهریه های آن چنانی نمی تواند 
یک زندگی مطلوب فراهم کند که این موضوع می تواند از 
طریق رسانه ها به ویژه تلویزیون در قالب آثار هنری مثل 

سریال ارائه شود. 
تلویزیون هنوز نتوانسته در این خصوص آثار قابل تاملی 
تولید کند و متاسفانه اکثر آثار حاضر نیز قادر نیستند پیام 
روشنی به مخاطب برای پایداری یک زندگی مشترک ارائه 
کند. تلویزیون نه تنها آثار درخوری در این زمینه ندارد بلکه 
در برخی سریال ها با نمایش خانواده های مرفه و اختلافاتی 
که زوج ها و خانواده های آنان با هم پیدا می کنند تیشه به 
ریشه استحکام خانواده های حتی طبقه متوسط و پایین تر 

جامعه وارد می کنند. 
نگارنده و خیلی از مردم در اطراف خود شاهد هستیم که 
خیلی از ازدواج ها در کمال سادگی و به موقع برگزار می 

شود اما خیلی از ازدواج ها به خاطر همین سخت گیری ها با 
تاخیر طولانی یا اصلا انجام نمی شود که در این موضوع همه 

خانواده ها با زیان روبرو می شوند. 
خیلی از خانواده ها با اینکه از نظر درآمد و اقتصاد در شرایط 
مطلوبی نیستند در مراسم هایی مثل خواستگاری بیشتر 
از آنچه هستند خود را نشان می دهند و همین موضوع 
مشکلات زیادی برای زوج ها پس از ازدواج ایجاد می کند 
با  که وقتی مساله غیر واقعی دارایی خانواده آشکار شود 
تحقیرهای یکی از خانواده ها در مواقع مختلف بروز می یابد. 
در حالی که هیچ ازدواجی به سامان نمی رسد مگر اینکه بر 
پایه درستی بنا شود و همانگونه که هستیم خود را نشان 

دهیم. 
در برخی از همین خانواده های کم در آمد یک جریانی در 
حال رواج یافتن است که با هیچ منطقی سازگار نیست. یک 
عروسی مطلوب را شاید بتوان با مثلا ۲۰ میلیون تومان برگزار 
کرد اما همین خانواده ها آن را به ۲۰۰ میلیون تومان هم می 
رسانند در حالی که هیچ کار خارق العاده ای انجام نمی شود 
با این تفاوت که با همین مبلغ می توان به خیلی از کاستی 

های همین زندگی مشترک سروسامان داد. 
در موضوع ازدواج، ما به یک بازنگری اساسی در جامعه به 
ویژه در محیط خانواده نیازمندیم. پیوند زناشویی هرگز به 
معنی یک عمر زیر قرض رفتن نیست و می توان آن را خیلی 
ساده و با هزینه کمتری برگزار کرد اگر این کار انجام نگیرد 
خیلی از جوانان همچنان مجرد باقی خواهند ماند هر چند در 
این خصوص نباید کمک های خانواده ها و نهادهای ذی ربط 

در خصوص برگزاری ازدواج آسان را فراموش کرد.

سخت گیری هایی که به ازدواج ختم نمی شود  






